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 کمیسیون معاملات شرکت معدنی و صنعتی گل گهر 

شــرکت معدنــی و صنعتــی گل گهر)ســهامی عــام( در نظــر دارد پــروژه  طراحــی، خریدتجهیــزات، نصــب و راه انــدازی سیســتم دوربین هــای 
مداربســته مجتمــع خــود را از طریــق برگــزاری مناقصــه عمومــی بــه پیمانــکار واجــد شــرایط واگــذار نمایــد. لــذا متقاضیــان می تواننــد جهــت 
اخــذ اســناد مناقصــه بــه وبســایت ایــن شــرکت بــه نشــانی WWW.GEG.IR بخــش مناقصــه و مزایــده مراجعــه و اســناد مذکــور را بــه 
زیابــی تأمیــن کننــدگان دانلــود نماینــد. آخریــن مهلت تحویل پاکات ســاعت 14 روز یکشــنبه مــــورخ 1401/12/21  همــراه فــرم پرسشــنامه ار
در محــــل دفترکمیســیون معـــاملات مجتمــع و یــا دبیرخانــه دفتــر مرکــزی تهــران مــی باشــد. ضمنــاً بازدیــد از محــل اجــرای موضــوع مناقصــه 
روز یکشــنبه مــورخ 1401/12/14 مقــرر شــده اســت و الزامــی مــی باشــد. شــایان ذکــر اســت فرمــت ضمانــت نامــه هــای شــرکت در مناقصــه 
بایســتی عینــأ مطابــق بــا فرمــت ارائــه شــده در اســناد مناقصــه تهیــه گــردد. شــرکت معدنــی و صنعتــی گل گهــر در قبــول یــا رد هــر یــک از 

پیشــنهادات بــدون نیــاز بــه ذکــر دلیــل و بــدون جبــران خســارت مختــار می باشــد.

 قالیباف در پاسخ به  
نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه:

منتظر تشکیل کمیته 
 هماهنگی ارز 

از سوی دولت هستیم
     رئیــس مجلــس در پاســخ بــه تذکــر نایــب 
رئیــس کمیســیون برنامــه و بودجــه مجلــس 
کمیتــه  تشــکیل  در  تســریع  لــزوم  بــر  کــه 
کیــد  مشــترک دولــت و مجلــس دربــاره ارز تا
داشت، گفت: دولت مسئول تشکیل کمیته 

هماهنگی ارز است...

ک در جلسه علنی: نماینده مردم ارا

خودروسازان پدر مردم را 
درآورده اند

ک در مجلس شورای       نماینده مردم ارا
گر می خواهیم معافیت در  اسلامی گفت: ا
حقــوق ورودی داشــته باشــیم، در وهلــه 
اول اولویت با خودروهای ســواری اســت 
کــه خودروســازان پــدر مــردم را شــب و روز 

در آورده اند...   || صفحه  صفحه 22    || صفحه  صفحه 22  

ادعایی که بارها از سوی مقامات کشورمان رد شده است؛

 نمایش نخ نمای غرب
با پهپادهای ایرانی

    ادعای بکارگیری پهپادهای ایرانی در جنگ اوکراین که بارها از سوی مقامات کشورمان رد شده 
اســت بخشــی از پــازل معمــاران ایــن نبــرد در اتــاق فکــر غــرب اســت کــه ســودهای کلان شــرکت های 
تســلیحاتی را بــه تــداوم جنــگ پیونــد زده  و هــر از گاهــی نیــاز بــه شــعله ورتر کردن آتــش  درگیری ها، به 

  || صفحه  صفحه 22  بهانه های مختلف دارند...

ویترین   پیشنهادی

انرژیاقتصاد

صفحه 7 

صفحه 4  صفحه 3 

جامعه

 نجات بورس با فعالیت 
مرکز مبادله طلا و ارز

طلسم  بهره برداری از  پارس جنوبی بازهم نشکست

عمر کوتاه وعده های نفتی

 باز هم داستان حریق یک ساختمان 
و شهادت آتش نشان تکرار شد؛

 جدال با آتش 
و ساختمان های نا ایمن

صفحه 3 

کاغذ  « از قسط بندی مطالبات تولیدکنندگان  گار گزارش »روز

ورشکستگی، سرنوشت محتوم ورشکستگی، سرنوشت محتوم 
فعالان صنعت کاغذفعالان صنعت کاغذ

سرمقالهویترین  پیشنهاد

افسردگی فصلی را  جدی بگیرید
  جمال شمس، متخصص روان پزشکی 

در برخی از فصول ســال به دلایل نا معلوم ممکن 
است خلق برخی از افراد دستخوش تغییراتی شود، 
افسردگی فصلی اختلالی است که معمولا با تغییر 

فصل به بالاترین میزان خود می رسد...

یادداشت

وقتی طرح صلح چین به مذاق حامیان 
جنگ اوکراین خوش نمی آید

   حنیف غفاری
کارشناس مسائل بین الملل

در روزهــای اخیر چین طرح 
پیشــنهادی خود را در زمینه 
جنــگ اوکراین ارائــه کرد و 
خواستار آتش بس و مذاکرات 
صلح به عنوان بخشــی از طرح دوازده گانه برای پایان 

جنگ شد...
| صفحه 2 را بخوانید 

| صفحه 7 را بخوانید 

 کارشناس مبارزه با مفاسد اقتصادی
ح کرد؛  مطر

گشت رانت ارزی  باز
 به بازار موبایل

در روزهای اخیر به سبب افزایش نرخ ارز، بانک مرکزی 
اعلام کرد که ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی تنها به کالاهای 
اساســی اختصاص پیدا می کند و واردکنندگان سایر 
اجناس نیز به منظور تهیه ارز باید به مرکز مبادله ارز 

و طلا مراجعه کنند...

گزارش

| صفحه 3 را بخوانید 

فراخوان مناقصه شماره فراخوان مناقصه شماره 0808 /ع/  /ع/ 14011401

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان لرستان

 نوبت اول

یــک  لرســتان در نظــر دارد مناقصــه عمومــی  انقــلاب اســلامی اســتان  بنیــاد مســکن 
زیابــی کیفــی پــروژه نهضــت ملــی مســکن شــهر پلدختــر )18 بلــوک  مرحلــه ای بهمــراه ار
بــه تعــداد  54 واحــد(  )عملیــات بنایــی ( از محــل منابــع داخلــی ســال 1401 را  بشــرح 
جــدول ذیــل و  بــر اســاس مشــخصات فنــی منضــم بــه اســناد مناقصــه از طریــق ســامانه 
تــدارکات الکترونیکــی دولــت بــه مناقصــه گــران واجــد شــرایط واگــذار نمایــد. لــذا از 
پیمانــکاران ذیصــلاح دعــوت بــه عمــل مــی آید، در صــورت داشــتن ظرفیــت آزاد )تعدادی 
و ریالــی( جهــت دریافــت اســناد مناقصــه بــه ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت بــه 

آدرس  www.setadiran.ir مراجعــه نماینــد.
1- زمان و دریافت اسناد مناقصه : از 1401/12/10   الی 1401/12/14 

گران : از 1401/12/15  الی 1401/12/25   2- مهلت قبول پیشنهادهای مناقصه 
ــار اولیــه 3 مــاه از تاریــخ  3- تضمیــن شــرکت در مناقصــه: ضمانتنامــه بانکــی  بــا مــدت اعتب

آخریــن مهلــت تســلیم پیشــنهادمناقصه
4- مدت اعتبار پیشنهاد ها: از آخرین روز مهلت تحویل پیشنهادات به مدت سه ماه

کت ها:  ساعت 9 روز شنبه مورخ 1401/12/27  گشایی پا 5- زمان باز
6- زمان انعقاد قرارداد : حداکثر بمدت یک هفته پس اعلام نتایج مناقصه

7- پیمان در حدود عملکرد تخصیص ابلاغی قابل اجرا می باشد.

تعداد نام شهرشهرستانردیف
بلوک

تعداد 
واحد

 "منبع 
تامین 
" اعتبار

"برآورد اولیه 
براساس فهرست 

 تجمیع شده  
ابنیه سال 1401 

)ریال ("

"مبلغ تضمین 
 شرکت در 

فرآیند ارجاع کار 
)ریال("

نوع 
عملیات

رتبه 
مجاز

نحوه 
پرداخت

 "مدت 
 قرارداد 

)ماه("

منابع 1854پلدخترپلدختر1
12نقدیابنیهبنایی333,720,000,00012,674,400,000داخلی

عضو هیات رئیسه  کمیسیون انرژی مجلس: 

قطعا قیمت ارز قابل کنترل است
یک عضو هیات رئیســه  کمیســیون انرژی مجلس 
شــورای اســلامی گفت: مجلس معتقد است قطعا 
قیمت ارز قابل کنترل بوده و حتی این قابلیت وجود 

دارد که به نرخ های پایین تر باز گردد.
عبدالعلــی رحیمی مظفری، با اشــاره به جلســه 
غیرعلنی روز شــنبه مجلــس پیرامون افزایش نرخ 
ارز، بیان کرد: در این جلســه مصوب شــد تا کمیته 
هماهنگی بین مجلس و دولت شکل بگیرد تا با دقت، 
مســائل و تحولات بازار ارز رصد شــود و راهکارهای 
مناسبی با مشورت یکدیگر ارائه دهند. قرار است این 
کمیته مشترک بین مجلس و دولت با حضور ۶ نفر 
تشکیل شود و راهکارهای لازم را پیش بینی کنند.
وی در ادامــه بــا بیــان اینکه آنچه کــه آمار و ارقام 
نشان می دهد کشور در شرایط کنونی مشکل ارزی 
ندارد، اظهار کرد: مشکل اصلی به مدیریت ارز باز می 
گردد. بر اساس آنچه که بانک مرکزی اعلام می کند 
مدیریت بازار ارز اکنون از دست آن ها خارج است که 
باید اختیاراتی به بانک مرکزی برای مدیریت بازار ارز 
هم در بخش عرضه و هم در بخش تقاضا داده شود.
این عضو هیات رئیســه کمیســیون انرژی مجلس 
شورای اسلامی در ادامه تصریح کرد: مجلس معتقد 
اســت قطعا قیمت ارز قابل کنترل اســت. حتی این 
قابلیــت وجــود دارد قیمت ارز به نرخ های پایین تر 
بــاز گــردد اما عوامل بیرونی که اکنون در حال وارد 
کردن فشــار هستند سبب شده تا جو روانی جامعه 
به نحوی باشــد که حتی فرمول های مناســب نیز تا 
الان اثرگذار نباشد. وضعیت بازار ارز همانند مریضی 
اســت که از شــدت اضطراب وضعیت آن روز به روز 

بدتر می شود.

اخبار كوتاه
FATF بازیچه مقاصد سیاسی غرب

یک کارشناس مسائل بین الملل تاکید کرد: اگر قرار 
باشد اف ای تی اف از اهداف و ساز و کار خود فاصله 
بگیرد و جنبه سیاسی داشته باشد، کارایی خود را 

از دست می دهد.
حمید صالحی در تحلیل خود از تاثیر اخراج روسیه 
از FATF بر تحولات منطقه ای و بین المللی گفت: 
به نظر می رســد FATF ابزاری در اختیار اردوگاه 
غرب به ســرکردگی ایالات متحده بوده و این یک 
اصل اســت. در واقع این که تا چه اندازه موثر بوده 
و بر اقتصاد روسیه اثر دارد باید گفت روسیه کمتر 

آسیب می بیند.
وی تصریح کرد: آن اندازه که نپیوســتن ایران به 
FATF موجب شــده تا آسیب هایی متوجه کشور 
شود با درجات کمتری این اتفاقات برای روسیه رخ 
مــی دهــد، اما غرب تا چه زمانی می خواهد از این 

اهرم استفاده کند.
این استاد دانشگاه همچنین بیان کرد: روسیه دارای 
منابع متعدد نفت و گاز است، یک زمانی لیدر جریان 
شرق بوده بنابراین با توجه شرایط اقتصادی و قدرتی 
که روسیه دارد طبیعتا اثرات اخراج از FATF کمتر 

خواهد بود اما بی تاثیر هم نیست.
این کارشناس مسائل روابط خارجی با بیان این که 
غرب تا کی می خواهد از ابزارهایی مانند اف ای تی 
اف استفاده سیاسی کند، گفت: FATF دست مایه 
ای برای مقاصد سیاسی اردوگاه غرب شده است اما 
زمان تغییر کرده و حنای آنها رنگی نخواهد داشت.
صالحی افزود: اگر قرار باشد اف ای تی اف از ساز و 
کار خود فاصله بگیرد و جنبه سیاسی داشته باشد 
روزی می رسد که کارایی خود را از دست می دهد، 
لذا سیاســی برخورد کردن و استفاده ابزاری از اف 

ای تی اف هم قطعا تاریخ مصرفی دارد و بعد از آن 
دیگر اعتباری نخواهد داشت.

این اســتاد دانشگاه درباره این آیا غرب می خواهد 
با چنین اقداماتی از ادامه جنگ روســیه و اوکراین 
جلوگیری کند، گفت: این اقدامات تاثیری در روند 
جنگ ندارد زیرا اگر به شکست منجر شود هیمنه 
روس ها فرو می ریزد. پوتین اگر لازم باشــد حتی 
دست به سلاح های خطرناک هم می زند اجازه نمی 
دهد بیش از این آبرویش از دســت برود. بنابراین 
عزم روس ها بر این اســت که پیروز میدان نبرد با 

اوکراین باشند.
 )FATF( روز جمعــه کارگــروه ویژه اقــدام مالی
عضویت روســیه را به حالت تعلیق در آورد و اعلام 
کرد که مسکو در جنگ اوکراین، اصول این سازمان 

را نقض کرده است.
به نقــل از خبرگزاری رویترز، اف ای تی اف یک 
سازمان بین دولتی است که هدف خود را مبارزه 
با پولشــویی و تامین مالی تروریسم می داند که 
این کار را از طریق وضع اســتانداردهای جهانی 
و بررســی پایبندی کشورها به این استانداردها 
انجام می دهد. این ســازمان مستقر در پاریس 
در بیانیه ای مدعی شــد: اقدامات فدراســیون 
روسیه به شکلی غیر قابل قبول با اصول اساسی 
اف ای تی اف که با هدف حمایت از امنیت سلامت 
و یکپارچگی نظام مالی جهانی وضع شــده، در 

تضاد هستند.
اوکراین در یک سال گذشته از آغاز جنگ تا امروز، 
بارها از این نهاد خواسته بود روسیه را اخراج کند. 
با وجود این، علی رغم تعلیق عضویت، روسیه هنوز 

در اف ای تی اف عضو محسوب می شود.
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سیاست 2
سرمقاله

حضور اعضای نیروهای مسلح 
اوكراین و نمایندگان نظامی 

كشورهای متحد اوكراین در 
مقر نخست وزیری انگلیس 
در لندن به مناسبت سالگرد 

آغاز جنگ اوكراین و 1 دقیقه 
سکوت به احترام جان باختگان 

این جنگ/ گتی ایمجز

تظاهرات ضداسراییلی 
جوانان فلسطینی در غزه و 
در نزدیکی مرز اسراییل/ 
خبرگزاری فرانسه

گزارش تصویری

کشورمان رد شده است؛ که بارها از سوی مقامات  ادعایی 

نمایش نخ نمای غرب با پهپادهای ایرانی
 ادعای بکارگیری پهپادهای ایرانی در جنگ 
اوکراین که بارها از ســوی مقامات کشورمان 
رد شده است بخشی از پازل معماران این نبرد 
در اتاق فکر غرب اســت که ســودهای کلان 
شرکت های تسلیحاتی را به تداوم جنگ پیوند 
زده  و هر از گاهی نیاز به شعله ورتر کردن آتش  

درگیری ها، به بهانه های مختلف دارند.
اتحادیه اروپا به عنوان ســومین تامین کننده 
اصلی تســلیحات اوکراین، روز شنبه دهمین 
بســته تحریمی علیه روســیه را به مناسبت 
نخستین سالگرد جنگ در اوکراین اعلام کرد. 
در این بسته علاوه بر شخصیت ها و نهادهای 
روس، ۷ نهاد ایرانی نیز که ادعا شده در تولید 
و ارســال پهپاد به روســیه همکاری دارند به 

فهرست تحریم ها اضافه شده اند.
اتحادیه اروپا با بیان این ادعا که ارتباط مستقیم 
میان شرکت های ایرانی تولید کننده پهپاد با 
مجتمع های صنعتی و نظامی روســیه خطر 
بزرگی بشمار می رود، نیروی هوا فضای سپاه 
پاســداران انقلاب اسلامی، ســازمان جهاد 
خودکفایی ســپاه پاسداران انقلاب اسلامی، 
شــرکت ها اوج پرواز مــا دو نفر، پرآور پارس، 
صنایع هوایی قدس و صنایع هوایی شاهد را 

تحریم کرده است.
ادعای اتحادیه اروپا در مورد پهپادهای ایرانی 
و تحریم هــای وضع شــده درحالیســت که 
جمهوری اسلامی بارها ادعاهای مطرح شده 
در این زمینه را رد و تصریح کرده اســت که 
هیچ سلاح و پهپادی برای استفاده در جنگ 

با اوکراین به روسیه نداده است.
ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امور خارجه 
کشــورمان پیشــتر در ایــن زمینــه گفت: 
کشــورهایی کــه بزرگتریــن صادرکننده 
تســلیحات و تجهیزات به یک طرف جنگ 
هستند مایلند با دامن زدن به خبرهای کذب 
و جعلی افکار عمومی جهانی را دچار گمراهی 

و خطا کنند.
وی با بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران نه در 
یک طرف جنگ و نه در کنار یک طرفی دیگر 
قرار دارد، تاکید کرد: ایران چنین طرح هایی 
را حتی در دست پیگیری هم ندارد. سخنگوی 
وزارت امور خارجه کشــورمان خاطرنشــان 
کرد: رویکرد جمهوری اسلامی ایران تشویق 
طرفیــن برای توســل به راهکار سیاســی و 
همچنین تشــویق جامعــه بین المللی برای 
کمک به شــکل گیری راهکار سیاســی به 

منظور پایان دادن به جنگ است.
امــا این روزها روایت های جدیدی از ســوی 

مقامات غربی درباره جنگ اوکراین شــنیده 
می شــود. به رویدادی که اینک یک ســال از 
آغاز آن، با تشــویق رهبران غربی و تحریک 
اوکراین می گذرد، جنگ جهانی اطلاق و برای 
آن از مونیخ تا نیویورک نشست های بین المللی 

تدارک دیده می شود.
نمونه بارز آن در جریان ملاقات نخست وزیر 
انگلیس با معاون رئیس جمهوری آمریکا در 
حاشیه کنفرانس امنیتی مونیخ آلمان مشهود 
است. دو طرف در این دیدار ضمن مرور آخرین 
تحولات اوکراین، جنگ جاری در این کشور را 

جنگ جهانی نامیدند.
بر اســاس بیانیه دفتر نخســت وزیر انگلیس 
ریشی سوناک و کاملا هریس در مورد چگونگی 
تسریع اقدامات بین المللی در مورد اوکراین 
بحث کردند تا این کشــور بتواند در جنگ با 
روسیه پیروز شود. آنها همچنین در مورد اینکه 
جامعه بین المللی چگونه می تواند اطمینان 
حاصل کند که اوکراین دیگر با تهدیدات مشابه 

روبرو نخواهد شد، بحث کردند.
بر اســاس این بیانیه، سوناک و هریس موافق 
بودنــد که جنگ ولادیمیر پوتین در اوکراین 
یک جنگ جهانی است، که بر امنیت غذایی، 
انرژی و هنجارهای پذیرفته شده بین المللی 
تاثیر گذاشــته اســت. آن ها بر همین اساس 
کشــورهایی را که از تلاش های پوتین از نظر 
سیاسی و نظامی حمایت می کنند، محکوم 

کردند.
اما شواهد نشان می دهد که انگلیس و آمریکا 
به دلیل ســودهای کلانی که شــرکت های 

تســلیحاتی طــی یک ســال گذشــته به 
جیب زده انــد چندان تمایلی به پایان جنگ 

ندارند.
به همین خاطر هنگامی که ولادیمیر پوتین 
رئیس جمهوری روســیه شهریور ماه گذشته 
بــرای انجام مذاکرات صلــح با کی یف اعلام 
آمادگی کرد و از اوکراین خواســت خصومت 
را کنــار بگذارد، ولودیمیر زلنســکی رئیس 
جمهوری اوکراین تحت تاثیر القائات مقام های 
جنگ طلــب غرب اعلام کرد که زمانی آماده 
مذاکره است که رئیس جمهوری دیگری در 

روسیه به قدرت برسد.
رئیس جمهوری آمریکا هم که کشورش ضمن 
مداخلات گســترده و حمایت تســلیحاتی و 
سیاسی از اوکراین به نوعی یک طرف جنگ 
شده، اخیرا به جای کی یف، طرح چین برای 
حل این بحران را رد کرده اســت. جو بایدن 
رئیس جمهــور آمریکا جمعه )۲۴ فوریه( در 
مصاحبه  با شبکه ای بی سی نیوز پس از انتشار 
طرح صلح پکــن درباره جنگ اوکراین، ادعا 
کــرد، این ایده که چین درباره نتیجه جنگ 

مذاکره خواهد کرد، منطقی نیست.
وی مدعی شد: من چیزی در طرح چین ندیدم 
که نشان دهد در صورت پیش رفتن طبق آن، 
جز برای روسیه، برای دیگران هم مفید باشد. 
ایــن ایده که چین قصــد دارد درباره عاقبت 
جنگی که کاملًا برای اوکراین ناعادلانه است 

مذاکره کند، منطقی نیست.
طرح چین از هر دو طرف می خواهد با کاهش 
تنش تدریجی موافقت کنند و درباره استفاده 

از تسلیحات اتمی هشدار می دهد. این طرح 
به تعبیر خبرگزاری رویترز، عمدتاً تکرار موضع 
چین از زمانی است که روسیه عملیات نظامی 
ویــژه خــود در اوکراین را در تاریخ ۲۴ فوریه 

۲۰۲۲ )پنجم اسفند ۱۴۰۰( آغاز کرد.
آنتونــی بلینکن وزیــر امور خارجه آمریکا در 
نشست شورای امنیت سازمان ملل متحد که 
به مناسبت نخستین سالگرد جنگ اوکراین 
برگزار شد ادعا کرد:  روسیه برای پیروزی می 
جنگــد امــا اوکراین برای بقا مبارزه می کند. 
وی بر همین اساس از اعضای شورای امنیت 
سازمان ملل خواست که فریب مذاکرات صلح 

و آتش بس  موقت توسط روسیه را نخورند.
همچنیــن وزیــر امور خارجــه انگلیس در 
اظهاراتی که هیچ نشــانی از دورنمای رسیدن 
به صلح در آن دیده نمی شــود مدعی شد که 
نظم بین الملل بواســطه جنــگ اوکراین در 
معــرض خطر اســت. او با بیــان این ادعا که 
رئیس جمهوری روســیه مایل به راه اندازی 
جنگ فرسایشــی علیه اوکراین است، عنوان 
کرد: جنگ های جهانی در قرن بیستم نشان 
داد کــه تبعات تــداوم جنگ در اوکراین چه 

وحشتناک خواهد بود.
جیمــز کلورلی بدون اشــاره به تاثیر دخالت 
کشــورش در طولانی شــدن جنگ اوکراین 
هشدار داد که اگر درگیری ها ادامه یابد صدها 
هزار نفر دیگر کشــته و زخمی خواهند شــد 
و کمبود جهانی غذا، ســوخت و قیمت های 
سرسام آور ادامه می یابد. وی با بیان این مطلب 
مدعی شد: به این دلایل و دلایل دیگر، پوتین 

نمی تواند و نباید در جنگ اوکراین برنده شود. 
آنچــه در میدان های جنگ در معرض خطر 

است، نظم بین الملل است.
اما دلیل آشفتگی نظم بین الملل را نه با ادعا 
بلکه در آمار و ارقام می توان جستجو کرد که به 
وضوح نشانگر تاثیر مخرب سیاست های جنگ 
طلبانه غرب در یک سال اخیر است. بررسی 
داده های موسسه کیل برای اقتصاد جهانی که 
روز ۲۱ فوریه ۲۰۲۳ منتشر شد نشان می دهد 
که ایالات متحده با ارسال ۴۶.۶ میلیارد دلار 
تســلیحات نظامی، بزرگترین تامین کننده 
مهمات اوکراین بشــمار مــی رود. بعد از آن 
انگلیس با ارســال ۵.۱ میلیارد دلار و اتحادیه 
اروپا ۳.۳ میلیارد دلار به ترتیب در ردیف دوم 

و سوم قرار دارند.
ایــن آمار مربوط بــه دوره ۲۴ ژانویه ۲۰۲۲ 
)۴ بهمــن ۱۴۰۰( تــا ۱۵ ژانویه ۲۰۲۳ )۲۵ 
دی ۱۴۰۱( و درحالیســت که ایالات متحده 
، انگلیس و آلمان این روها در صدد ارســال 
تانک های پیشرفته به اوکراین هستند. آلمان 
هم به سایر کشورهای غربی اجازه داده تا تانک 
های آلمانی را از ناوگان خود به اوکراین ارسال 
کننــد. همچنین رئیس جمهوری آمریکا، در 
جریان ســفرش به کی یــف در ۲۱ فوریه، از 
تخصیص نیم میلیارد دلار دیگر برای ارسال 

کمک های نظامی به اوکراین خبر داد
اما نکته مهم ســودهایی اســت که به واسطه 
تــداوم جنگ اوکراین نصیب شــرکت های 
نظامی می شــود. تازه ترین داده های آماری 
نشان می دهد که غول صنایع دفاعی انگلیس 
موسوم به بی ام ئی سیستمز در عرض یک سال 
گذشته سود کلانی را به واسطه سفارش های 
تســلیحاتی دول غربی، در پی جنگ اوکراین 

به جیب زده است.
طبق گزارش های منتشــر شده، این شرکت 
انگلیسی ۳۷.۱ میلیارد پوند سفارش در یک 
ســال گذشــته دریافت کرده که با احتساب 
ســفارش های عقب مانده بــه ۵۸.۹ میلیارد 
پوند می رســد. بی ام ئی سیســتمز این روزها 
سرگرم ســاخت جنگ افزارهای الکترونیک 
برای جت های F-۳۵ است و انتظار دارد که در 
سال جاری میلادی )۲۰۲۳( هم سفارش های 

بیشتر و سود بالاتری را به جیب بزند.
بــه ایــن ترتیب آشــکارا پیداســت که چرا 
جوســازی درمورد پهپادهای ایرانی می تواند 
برای تقویت روایت ســاختگی و ادعایی غرب 
از جنگ اوکراین مفید و تداوم درگیری ها به 
سود بازیگران جنگ طلب در بلوک غرب باشد.

خبر ويژه

ایران اخیرا از جدیدترین موشک خود به نام پاوه رونمایی کرده است. 
ســردار حاجی زاده فرمانده نیروی هوافضای ســپاه پاسداران انقلاب 
اســلامی گفت: موشــک کروز جدید با برد ۱۶۵۰ کیلومتر با نام پاوه 
عملیاتی شــد. فرمانده نیروی هوافضای سپاه پاسداران افزود: قادریم 
تــا ۲ هــزار کیلومتر ناوهای آمریکایی را بزنیم که این ۲ هزار کیلومتر 
هم به احترام اروپایی هاست که امیدواریم احترام خود را نگه دارند و با 
وجود موشک جدید هایپرسونیک ما، آمریکایی ها دیگر هیچ برترسازی 

ندارند.
کروز تهاجم زمینی پاوه می تواند مسیر های متفاوتی را برای رسیدن 
به هدف طی کند یا به اصطلاح قابلیت اصلاح مسیر را دارد، این موشک 
می تواند به اهداف به شکل ۳۶۰ درجه حمله کند، یعنی کمی قبل از 
رسیدن به هدف گردش کرده و از سمت دیگری به هدف حمله کند، 
سمتی که هدف در آن از نظر پدافندی ضعف داشته باشد و یا دارای 

نقاط و زوایای کور راداری باشد.
موشــک پاوه با اســتفاده از بوستر سوخت جامد از لانچر شلیک شده 
است و پس از ارتفاع گرفتن این بوستر از بدنه اصلی جدا، بال های آن 

باز و موتور اصلی روشن می شود.
رونمایی از این موشــک در رســانه های غربی و صهیونیستی بازتاب 
داشت. تایمز آو اسرائیل در همین رابطه نوشت: یک ژنرال ارشد ایرانی 
در مصاحبه ای با تلویزیون دولتی روز جمعه از موشک کروز جدید با 
برد ۱۶۵۰ کیلومتر )۱۰۲۵ مایل( رونمایی کرد که به طور بالقوه می 
تواند به اسرائیل برسد. تلویزیون آنچه را که می گفت اولین فیلمی بود 

که موشک کروز جدید پاوه را نشان می داد پخش کرد، پرتاب موشک را 
نشان می داد، سپس قبل از اصابت به هدف، بر فراز زمین پرواز می کرد.

خبرگزاری رویترز نیز نوشت: ایران برنامه موشکی خود به ویژه موشک 
های بالســتیک خود را به رغم مخالفت ایالات متحده و ابراز نگرانی 
کشورهای اروپایی گسترش داده است. تهران می گوید این برنامه صرفاً 

دفاعی و بازدارنده است.
فاکس نیوز نوشــت: ایران از جدیدترین موشــک کروز دوربرد خود 
رونمایی کرد و اعلام کرد که می تواند کشتی های آمریکایی را تا فاصله 

۱۰۰۰ مایلی مورد حمله قرار دهد.
ای بی ســی نیوز نیز نوشــت ضمن بازتاب اظهارات سردار حاجی زاده 
نوشت: در ماه نوامبر، پنتاگون اعلام کرد که ایالات متحده نسبت به 
گزارش هایی که به نقل از ســرتیپ حاجی زاده مبنی بر اینکه ایران 

موشک بالستیک مافوق صوت ساخته است، تردید دارد.

سوئیس اینفو نیز نوشت: یک فرمانده ارشد سپاه پاسداران روز جمعه 
گفت: ایران یک موشــک کروز با برد ۱۶۵۰ کیلومتر )۱۰۲۵ مایل( 
توسعه داده است، اقدامی که احتمالاً نگرانی غرب را برانگیخته است.

سان دیلی نیز نوشت: تلویزیون دولتی ایران روز شنبه ویدئویی از آنچه 
که به گفته آن موشک کروز پاوه با برد ۱۶۵۰ کیلومتر )۱۰۲۵ مایل( 

تازه رونمایی شده توسط سپاه پاسداران است را پخش کرد.
مدرن دیپلماســی در همین راســتا نوشت: ایران قابلیت های نظامی 
متعــارف ترکیبــی را در کنار نیروهای منظم و نامنظم در میدان نبرد 
مستقر کرده است. همزمان، ایران تاکتیک ها و فعالیت های پنهانی را 
برای مانور از مسیر عمل به کار می گیرد که این امکان را به آن می دهد 
تا از نبرد رو در رو با دشمن اجتناب کند. مقامات واشنگتن معتقدند 
که برای جلوگیری از تشدید جنگ که در نهایت می تواند به یک جنگ 
تمام عیار منجر شود، آمریکا در برابر ایران خویشتن داری نشان داده 
و از اتخاذ اقدامات اجباری خودداری کرده اســت. از این رو، به ایران 
فضای قابل توجهی در فعالیت های منطقه خاکستری خود داده است 
که ایران را برای پیگیری منافع خود و پیشــبرد اهداف ضد وضعیت 

موجود خود تقویت می کند.
ایران از عمق جغرافیایی اســتراتژیک خود در تنگه هرمز به بهترین 
نحو اســتفاده کرده اســت. همچنین از قایق های کوچک، مین ها، 
زیردریایی های رادارگریز، و پهپادها و موشــک های ضد دسترسی، 
 هدایت شــونده دقیق برخوردار اســت که می تواند تهدیدی برای 

آمریکا باشد.

روایت رسانه های غربی از جدیدترین دستاورد موشکی ایران

خبر ویژه

 قالیباف در پاسخ به  
نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه:

 منتظر تشکیل کمیته هماهنگی ارز 
از سوی دولت هستیم

رئیس مجلس در پاسخ به تذکر نایب رئیس کمیسیون 
برنامه و بودجه مجلس که بر لزوم تســریع در تشــکیل 
کمیته مشترک دولت و مجلس درباره ارز تاکید داشت، 
گفت: دولت مسئول تشکیل کمیته هماهنگی ارز است.

محســن زنگنه در جلســه علنی نوبت صبح مجلس با 
اشاره به جلسه غیرعلنی روز شنبه  مجلس برای بررسی 
نوسانات بازار ارز، گفت: جمع بندی جلسه غیرعلنی این 
بود که کارگروهی مشترک بین مجلس و دولت تشکیل 
شود. با توجه به اینکه این موضوع در رسانه ها مطرح شده 
اســت، هیأت رئیسه هر چه سریع تر تصمیمات لازم را 
گرفته و اعلام کند که قرار است چه زمانی این کارگروه 

تشکیل شود.
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس در پاسخ به این تذکر، 
گفت: مسئولیت جمع بندی جلسه شنبه بر عهده دولت 
است. دولت پیشنهادی به مجلس داد که ما قبول کردیم 
تا در صورت نیاز مشورت های لازم را داده و اینکه حاضر 
به کمک هســتیم. منتها اجرا بر عهده دولت اســت و 
ما منتظریم که دولت این کار یعنی تشــکیل کمیته 

هماهنگی ارز را انجام دهد.

نماینده مردم اراک در جلسه علنی:

خودروسازان پدر مردم را درآورده اند
نماینده مردم اراک در مجلس شــورای اسلامی گفت: 
اگــر می خواهیــم معافیت در حقوق ورودی داشــته 
باشیم، در وهله اول اولویت با خودروهای سواری است 

که خودروسازان پدر مردم را شب و روز در آورده اند.
 محمدحســن آصفری در جلسه علنی مجلس شورای 
اسلامی و در جریان بررسی بندی از تبصره بودجه که 
به واردات ماشین آلات و تجهیزات سنگین کارکرده با 
معافیت حقوق ورودی بازمی گشت، گفت: سیاست های 
کلی اقتصاد مقاومتی از ســوی مقام معظم رهبری در 
ســال ۱۳۹۲ ابلاغ شــد و همه ۲۴ ماده آن به حمایت از 

تولید داخل تاکید دارد.
وی بیان کرد: نباید مصوباتمان به گونه ای باشــد که به 
تولیــد داخلی ضربه وارد کند. اگر می خواهیم معافیت 
در حقوق ورودی داشــته باشیم، در وهله اول اولویت با 
خودروهای سواری است که خودروسازان پدر مردم را 

شب و روز در آورده اند.
آصفــری تصریــح کرد: چــرا باید اجازه داده شــود تا 
ماشــین آلات و تجهیزات ســنگین بدون اخذ حقوق 
ورودی وارد کشــور شــود؟ اگر بحث از معافیت حقوق 
ورودی مطرح است، در ابتدا باید به سراغ خودروسازهایی 
نظیر ایران خودرو و ســایپا رفت و معافیت برای حقوق 
ورودی خودروهای سواری خارجی را به تصویب رساند.

نماینده مردم اراک در مجلس شــورای اسلامی گفت: 
شرکت هایی نظیر هپکو و واگن سازی پارس با این مصوبه 
آسیب خواهند دید چرا گفته می شود این دو شرکت توان 
تولید ندارند در عمل باید عملکرد شرکت ها دیده شود

سیاسی کاری اف ای تی اف 
حقانیت ایران را نشان داد

رسانه شورای عالی امنیت ملی با انتشار توئیتی نسب به 
اقدام اف ای تی اف علیه روسیه انتقاد کرد.

نورنیوز نوشــت: سال هاســت که برخی، نارسایی های 
موجود در تجارت خارجی ایران را نتیجه عدم پذیرش 
FATF می دانند، اما سیاسی کاری اخیر این گروه علیه 
روسیه و آفریقای جنوبی در حالی که حامیان داعش، 
 النصرة و... در ردیف معتبرترین کشورها از نظر شفافیت 
مالی دسته بندی شده اند، حقانیت ایران را نشان می دهد.

رییس سازمان انرژی اتمی : 

قصد داریم محصولات هسته ای  را 
صادر کنیم

رییس سازمان انرژی اتمی گفت: قصد داریم محصولات 
هسته ای  را صادر کنیم.

 محمد اســلامی در حاشیه بیست و نهمین کنفرانس 
هســته ای کشــور در ادامه افزود: ثروت بالا و فرصت 
تحقیقاتی و فعالیت های پژوهشــی در کشــور توسعه 
یافته اســت و هم اکنون شــاهد صادرات رادیوداروها و 

صادرات تجهیزات هسته ای در کشور هستیم.
وی گفت: برای نخستین بار امسال در سه نمایشگاه بین 
المللی در حوزه فناوری هسته ای شرکت کرده ایم و تمام 
تلاش ما بر این است که بتوانیم محصولات فناورانه در 
حوزه هســته ای را علاوه بر تامین نیاز داخل بتوانیم به 

کشورهای دیگر صادر کنیم.
رییس سازمان انرژی اتمی در ادامه به دستاوردهای 
هســته ای در ســال ۱۴۰۱ اشــاره کرد و گفت: پودر 
منعقد کننده خون که در جراحی های سنگین مورد 
اســتفاده قرار می گیرد و یک محصول تحریمی بوده 
اســت، امســال تولید و مورد اســتفاده قرار گرفته و 
گواهی ســازمان غذا و دارو را دریافت کرده اســت و 
امــکان صادرات ایــن محصول هم اینک وجود دارد. 
اسلامی عنوان کرد: در حوزه پلاسما تصفیه شیرابه ها 
یک معضل بزرگ در کشــور بود که با انعقاد تفاهم 
نامه سه جانبه هم اکنون این آمادگی وجود دارد که 
از این محصول فناورانه رونمایی شــود و بتوانیم در 

فضای اجرایی آن را راه اندازی کنیم.
وی ادامــه داد: اهــداف و برنامه هایــی در صنعــت 
هســته ای پی ریزی شــده و تنظیماتی در این حوزه 
شکل گرفته است و باید فعالیت دانشگاه ها در حوزه 
فناوری هسته ای با سازمان انرژی اتمی همگرا باشد تا 
شاهد توسعه منابع در حوزه هسته ای و خلق فناوری 

در این حوزه باشیم.

وقتی طرح صلح چین به مذاق حامیان 
جنگ اوکراین خوش نمی آید

   حنیف غفاری
کارشناس مسائل بین الملل

در روزهــای اخیر چین طرح 
پیشــنهادی خود را در زمینه 
جنــگ اوکراین ارائــه کرد و 
خواستار آتش بس و مذاکرات 
صلح به عنوان بخشــی از طرح دوازده گانه برای پایان 
جنگ شــد. احترام به تمامیت ارضی، دست کشیدن از 
تفکر جنگ ســرد، ازسرگیری گفت و گوهای صلح، حل 
بحران انسانی، حمایت از غیرنظامیان، ایمن نگاه داشتن 
تأسیسات اتمی، کاهش خطرات راهبردی، باز نگه داشتن 
کانال هــای صادرات غلات، توقف تحریم های یکجانبه، 
فعال نگاه داشتن زنجیره منابع غذایی و صنعتی و بازسازی 
پس از درگیری گام های دیگر این طرح به شمار می روند.
هر چند چینی ها تاکنون جزئیات طرح خود را به ویژه در 
قبال مناطق شرقی )کانون منازعه اوکراین(، شبه جزیره 
کریمه و موضوع پیوستن اوکراین به ناتو اعلام نکرده اند، 
اما ارائه همین طرح کلی می تواند مقدمه ای برای چینش 

میز مذاکرات صلح میان کی یف و مسکو تلقی شود.
در مقابل، ینس استولتنبرگ دبیر کل ناتو در اظهاراتی 
که نشان از اصرار آتلانتیکی ها بر استمرار جنگ اوکراین 
دارد، به ســرعت طرح را رد کرد. این اقدام دبیر کل ناتو 
بیانگر تثبیت راهبرد هم جنگ، هم صلح در میان اعضای 
پیمان آتلانتیک شمالی است، با این تفاوت که بعُد صلح 
طلبانه ماجرا به شــدت کمرنگ می شــود و نشانه های 
جنگ و منازعه روز به روز در حال پررنگ تر شدن است.
نکتــه مهــم تر اینکه مقام های چینی دقیقاً زمانی طرح 
را بــه مقام هــای اوکراینی و اعضای ناتو ارائه کردند که 
پکن از سوی ناتو به حمایت تسلیحاتی از روسیه متهم 
شــده اســت. مقام های پکن با ارائه این طرح عملًا نشان 
دادند صلح طلبی یا جنگ طلبی در اوکراین بازی ازپیش 
تعیین شده نیست و تابعی از عقلانیت یا نبود عقلانیت 
بازیگران غربی در مواجهه با این پدیده است. زمانی که 
آمریکا و متحدانش از جنگ اوکراین به مثابه بستری برای 
برهم زدن معادلات امنیت بین الملل و مداخله گرایی در 
نقاط گوناگون جهان استفاده می کنند، قاعدتاً نبایست از 
پکن و مسکو و دیگر بازیگران انتظار سکوت و همراهی 
با این مداخله گرایی مرگبار داشــته باشــند. چینی ها با 
ارائه پیشــنهاد صلح درقبال جنگ اوکراین، ناتو را میان 
دو گزینــه ادامــه وضع موجود یا پایان دادن به آن مخیر 
کردند و دبیرکل ناتو گزینه نخست را انتخاب کرد. این 
انتخاب آتلانتیکی ها، انعکاسی از نگاه ماهوی آنها نسبت 
به جنگ اوکراین است. در این نگاه ابزارگرایانه نابودی کی 
یف و دیگر شهرهای اوکراین کمترین اهمیتی برای این 
بازیگران ندارد. فراتر از آن، ایجاد گسل های امنیتی جدید 
در معادلات جغرافیای راهبردی جهان امروز، محصول 
بازی چندلایه و خطرناکی است که غرب قدرت مدیریت 
آن را در اوکرایــن و محیــط پیرامونی و بین المللی آن از 
دست داده است. مقام های آمریکایی و اروپایی تا چندی 
پیش در توهم هدایت بازی جنگ در اوکراین، به تحقق 
اهداف خود می اندیشیدند، اما از شکل گیری پدیده هایی 
مانند اتحاد و همگرایی مطلق پکن-مسکو یک سال پس 

از آغاز جنگ غافل بودند. 

سفر وزیرخارجه ایران به عراق؛ 

یک تیر و چند نشان
دومین ســفر وزیر خارجه کشــورمان به عراق در دولت 
سیزدهم چه دستاوردهایی برای ایران به ارمغان آورده 
است؟  بعد از تشکیل دولت محمد السودانی حسین امیر 
عبداللهیان وزیر امورخارجه کشورمان در دوم اسفند ماه 
برای دومین بار راهی بغداد شد.سفری که هم دیدارهای 
بســیاری در پی داشت و هم صحبت ها پیرامون مسائل 
بسیاری را در برگرفت . دیدارهایی نظیر ملاقات با فؤاد 
حسین همتای عراقی، عبداللطیف رشید رئیس جمهور 
عراق، محمد شــیاع السودانی نخست وزیر عراق،محمد 
الحلبوسی رئیس پارلمان عراق، فالح الفیاض رئیس هیأت 
الحشدالشعبی ، نوری المالکی رئیس ائتلاف دولت قانون 
عراق  ، قاســم الاعرجی مشــاور امنیت ملی عراق، فائق 
زیدان رئیس شــورای عالی قضایی عراق .. دیدارهایی 
که در طی آن درباره مســائلی از قبیل خروج تروریست 
های کومله ،پیگیری مســائل پرونده ترور سردار شهید 
سلیمانی ، مذاکرات ایران و عربستان و... در آن مطرح شد. 
در همین باره به سراغ حسین کنعانی مقدم کارشناس 
مسائل سیاست خارجی منطقه رفتیم تا از او جویا شویم. 
کنعانی مقدم در این باره گفت: در عین حالی که روابط دو 
جانبه ایران و عراق اهمیت خاصی دارد ؛ همچنین دادگاه 
محاکمه جنایتکار جنگی آمریکا یعنی ترامپ که در ترور 
شــهید سلیمانی و مهندس ابومهدی دخالت داشت به 
شدت درحال پیگیری است و این سفر می تواند اتفاقات 
خوبی را در زمینه محاکمه ترامپ در محاکم بین المللی 
رقم بزند. وی افزود: در عین حال عراق جایگاه ویژه ای هم 
در زمینه رایزنی های بین ایران و عربستان دارد و همچنین 
مسائل منطقه ای که ایران و عراق منافع مشترکی در آن 
دارند؛ استقبال گرم دولت عراق و ملاقات هایی که انجام 
شــد همگی حاکی از این اســت که بر خلاف تصوری که 
وجود داشــت مبنی بر ایران هراســی عملا مشاهده شد 
که این مساله وجود ندارد. مناسک راهپیمایی اربعین هم 
موضوعی بود که رایزنی خوبی در این زمینه انجام شد و 
همچنین مسائل اقتصادی یعنی بازگشت پول ها هم مهم 
بود که انجام شد و بخش های بسیاری از این مطالبات در 
این سفر بازگشت داده شد که همه جز دستاورهای خوب 

سفر وزیر خارجه به این کشور بوده است.

اخبار كوتاه

تک خبر
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3اقتصاد
گزارش

 کارشناس مبارزه با مفاسد اقتصادی
ح کرد؛  مطر

گشت رانت ارزی  باز
 به بازار موبایل

در روزهای اخیر به ســبب افزایش نرخ ارز، بانک 
مرکزی اعلام کرد که ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی 
تنها به کالاهای اساســی اختصاص پیدا می کند 
و واردکنندگان ســایر اجناس نیز به منظور تهیه 

ارز باید به مرکز مبادله ارز و طلا مراجعه کنند.

 چرا اختصاص ارز نیمایی 
برای تلفن همراه منطقی نیست؟

مرصاد شــهرودی، کارشــناس مبارزه با مفاسد 
اقتصادی پیرامون تخصیص ارز نیمایی به جهت 
واردات تلفن همراه اظهار داشــت: در ابتدا باید 
گفت، سیاســت گذاری اشتباه سبب شده است 
که نرخ ارز افزایش پیدا کند و تمام تلاش دولت 
باید معطوف به حفظ ارزش پول ملی کشور باشد.

وی ادامه داد: ارز نیمایی نیز شباهت های فراوانی با 
ارز ترجیحی سابق دارد، با این تفاوت که از همان 
ابتدا اعلام شده تنها به کالاهای اساسی اختصاص 
پیدا می کند، در نتیجه تمامی موارد منجر به فساد 
در ارز نیمایی یا همان دلار ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی 

هم وجود خواهد داشت.
به گفته شــهرودی، نظارتی در بازار ایران وجود 
ندارد در نتیجه هر کالایی که ارز دولتی دریافت 
می کند، احتمال فساد در زنجیره تأمین و توزیع 
آن وجود خواهد داشت. وی دراین خصوص گفت: 
در دوره گذشــته شــاهد این بودیم که کالا با ارز 
۴۲۰۰ تومانی وارد می شــد، اما خرید کالا برای 
مردم در نهایت با ارز بیش از ۷ هزارتومانی محاسبه 

می شد.

منتظر قاچاق معکوس تلفن همراه باشید!
کارشناس مبارزه با مفاسد اقتصادی تأکید کرد: 
فارغ از این مسئله، کشور همین الان هم در برخی 
کالاها نظیر سوخت، درگیر قاچاق معکوس است 
امــا می تــوان گفت اختصاص ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ 
تومانی به اجناســی ماننــد تلفن همراه احتمال 

افزایش قاچاق معکوس را تشدید خواهد کرد.
وی در ادامه به تشــریح قاچاق معکوس پرداخت 
و گفــت: به عنوان نمونه یــک تلفن همراه ۱۰۰ 
دلاری با اختصاص تمامی هزینه ها و با احتساب 
ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی وارد کشــور شــده و به 
قیمت ۴ میلیون تومان به فروش می رســد، حال 
دلال قادر اســت همیــن تلفن همراه را به دلیل 
نرخ ۵۷ هزارتومانی بازار آزاد، به قیمت ۸۰ دلار 
خریداری کند و آن را در کشــورهای همسایه به 

فروش برساند.
شهرودی افزود: در نتیجه شیوه فوق سبب خواهد 
شــد که شاهد قاچاق تلفن از ایران به کشورهای 
همسایه باشیم، البته این نکته را باید در نظر گرفت 
که قیمت تلفن همراه به سبب حذف ارز ۲۸ هزار 
و ۵۰۰ تومانــی افزایش خواهد یافت و باید برای 
مصرف کننده نیز تسهیلاتی در نظر گرفته شود.

کارشناس مبارزه با مفاسد اقتصادی تأکید کرد: 
کشــور به دلیل ضعف ســاختارهای نظارتی و 
همچنین نظام چند نرخی ارز با مشکل مدیریت 
توزیع تمامی اجناس مواجه اســت، در شــرایط 
فعلــی کــه کنترل دقیقی بــر ورود و خروج کالا 
وجود ندارد، اختصاص این ارز تنها موجب رشــد 

فساد خواهد شد.
شــهرودی در پاســخ به این ســوال که چرا باید 
کشــورهای همســایه تلفن همراه زیر ۳۰۰ دلار 
خریداری کنند، نیز گفت: تمامی مردم کشورهای 
همسایه دارای تلفن های همراه لوکس نیستند، 
افغانســتان، عراق و پاکســتان با تصویب طرح 
ارز نیمایــی تلفن همراه، بــازار قاچاق معکوس 
تلفن هــای همــراه وارداتی ایرانــی خواهد بود، 
می تــوان گفت یارانــه ایرانیان بار دیگر به جیب 

کشورهای همسایه خواهد رفت.

کاهش قیمت یا فساد ارز دولتی

وی در بخــش پایانــی اظهارات خود به نگرانی 
مردم نیز در خصوص افزایش قیمت ها اشــاره 
و اظهار داشــت: متأسفانه درگیر دور باطلی در 
کشور شــده ایم، سیاست گذاری اشتباه سبب 
افزایش نرخ ارز و در نهایت تخصیص ارز دولتی 
شده است، ارزی که خود موجب فساد خواهد 

شد.
شــهرودی ادامه داد: درصورتی که دولت بتواند با 
تضامینی مانع از شکل گیری فساد تخصیص ارز 
دولتی شود، اتفاق مثبتی است و برای مردم نیز 
حائز اهمیت است، اما شواهد نشان می دهد این 
امکان برای دولت فراهم نیست؛ در واقع دونرخی 
شدن تلفن همراه در بازار، خود تبدیل به محرکی 
برای ایجاد فســاد و رانت می شــود و در واقع بروز 

این مسائل اجتناب ناپذیر است.
کارشناس مبارزه با مفاسد اقتصادی در انتها گفت: 
پاســخ به ســوال حمایت از تسهیل قدرت خرید 
مــردم با اختصاص ارز دولتی یا مقابله با فســاد، 
سوال سخت و دارای پاسخ کاملًا مشخصی است، 
دولــت باید با تمامی ابزارهای خود قدرت خرید 
مــردم را افزایــش دهد، اما به دلایل مختلف این 

اقدام انجام نمی شود.

گزارش

 ریسک سرمایه گذاری
 در بازار ارز بالا رفت!

بــه گفته کارشناســان اقتصادی، تجــارت ارز در 
شرایط فعلی یک نوع سوداگری مستقیم اقتصادی 
محسوب می شود و ریسک سرمایه گذاری در بازار 

ارز بسیار بالا رفته است.
این روز ها بازار ارز با توجه به التهابات موجود و دامنه 
اثرگذاری آن بر ســایر بازارها،  در کانون توجهات 
مــردم و فعالان اقتصادی قرار گرفته اســت. روند 
افزایشــی نرخ ارزی که با ثبت رکورد های تاریخی 
از مــرز ۵۰ هــزار تومان به ازای هر دلار در بازار غیر 
رســمی هم عبور کرده اســت. مسیری که رشد آن 
حتی در روز های تعطیل و در ساعت های نیمه شب 

نیز متوقف نشده است!

خ ارز فضا سازی نر
توکلی معاون مرکز مبادله ارز و طلای ایران با حضور 
در رســانه ملی ضمن اشــاره به برخی فضا سازی ها 
در زمینــه ارز مطرح کــرد: باید این را بپذیریم که 
کشور در شرایط خاصی بوده و دشمن به دنبال سوء 
استفاده از فضا سازی ها است تا بتواند به کشور لطمه 
بزند که بخشــی از آن مربوط به فعالیت رســانه ها و 
فضای مجازی اســت. اما اینکه در روز های تعطیل 
این افزایش را شــاهد هســتیم یک اتفاق نادر در 
کشــور اســت که جای تامل دارد. انتظارات تورمی 
که القا می شــود یک عامل موثر در روند افزایشــی 

نرخ ارز است.
نــرخ ارزی کــه به گفته مســئولان با واقعیت های 
بنیادین اقتصادی کشــور هــم فاصله دارد؛ در این 
خصوص آقای محمد فرزین رئیس کل بانک مرکزی 
می گوید: فضای روانی که به وجود آمده است با آن 
چه در دنیای واقعی در طی این روز ها محقق شده 
بسیار متفاوت است. آمار ۹ ماه بانک مرکزی نشان 
می دهد حساب کالایی کشور یعنی صادرات منهای 
واردات ۲۰ میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار مثبت است.

حالا که نرخ ارز توسط مسئولان، غیر واقعی خوانده 
می شود سوالی که ذهن همگان را درگیر می کند این 
است که واقعیت نرخ ارز چگونه محاسبه می شود؟ 
موضوعی که شقاقی کارشناس اقتصادی درباره آن 
این گونه می گوید: برای نرخ ارز چند شاخص مهم 
است؛ اولین شاخص بحث بدهی خارجی هر کشور 
بوده، مورد بعدی بحث بدهی داخلی کشــور است، 
سومین بحث نســبت نقدینگی به تولید ناخالصی 
هر کشــور اســت که مورد بررســی قرار می گیرد و 
شاخص چهارم بحث قدرت دلاری حجم نقدینگی 
اقتصادی کشور است که در کل همه این شاخص ها 
برای کشور ما گویای این است که وضعیت اقتصاد 

کلان کشور قابل کنترل است.
امــا  ایــن روز ها نرخ ارز در بازار های غیر رســمی از 
واقعیت ها بســیار فراتر رفته و به گفته بســیاری از 
کارشناســان این حوزه حباب آن در حال ترکیدن 
اســت و ایــن یعنی هر لحظه امکان بازگشــت به 
نرخ های واقعی بیشــتر خواهــد بود. بازار ارزی که 
دبیر سابق کانون صرافان آقای ترکاشوند با تاکید بر 
حساس بودن آن می گوید: بازار ارز بازاری حرفه ای 
و حساس است. افراد تصور نکنند اگر پولی دستشان 
آمد می توانند خریدار وارد بازار شــوند و به راحتی 

خرید کنند و سود ببرند.

افراد با ســرمایه خود وارد بازار ارز نشــوند!
به گفته کارشناسان اکنون که تب بازار ارز بالا رفته 
برخی افراد از اقشــار مختلف جامعه برای ســرمایه 
گذاری این بازار را انتخاب کرده اند؛ بغزیان یکی از 
کارشناســان اقتصادی با اشاره به خطرات سرمایه 
گــذاری در بــازار ارز می گوید: اقدامات بازرگانی ما 
انتظارات تورمی را ایجاد کرده که باعث می شــود 
افراد برای اینکه خود را از تورم نجات دهند به سراغ 

بازار های دیگری می روند.
او در ادامــه افــزود: مردم باید بدانند بازاری که یک 
روزه می توانــد ضرر زیادی بــه یک فرد بزند، ارز و 
طلا اســت. توصیه من این اســت که با سرمایه خود 

وارد بازار ارز نشوند.

گری  تجارت ارز در شرایط فعلی یک نوع سودا
مستقیم اقتصادی محسوب می شود

سیاوش غیبی پور استاد دانشگاه و کارشناس حوزه 
ارزی نیز در زمینه ســرمایه گذاری در بازار ارز و 
میزان ریسک این نوع سرمایه گذاری مطرح کرد: 
تجارت ارز در شــرایط فعلی یک نوع ســوداگری 
مســتقیم اقتصادی محسوب می شود؛ زمانی که 
همــه افراد به دنبال ســرمایه گــذاری در بازار ارز 
باشــند تقاضا در این بازار افزایشــی می شود و این 
یعنی دامن زدن به التهابات این بازار و نکته مهم تر  
این اقدام یعنی کاهش قدرت ارزش پول ملی و به 
عبارتی قابل لمس  تر یعنی با دســت خودمان به 

چرخه اقتصادی کشور آسیب زدن!
به گفته این کارشــناس اقتصادی، ریسک بازار ارز 
بســیار بالا اســت همان طور که ضریب افزایش آن 
بالا بوده جهش و سقوط آن نیز ضریب بالایی دارد 
و به عبارتی زیان و سقوط در این بازار از سود های 
گذرا قطعا بیشتر است و بازار ارز اصلا برای سرمایه 

گذاری توصیه نمی شود.
امــا  موضــوع  روند روبه رشــد  نرخ  ارز موردی 
اســت که با کمی بررســی در ســال های  ۹۷ و 
حتــی زمان پذیرش قطعنامه جنگ میان ایران 
و عراق ریزش های ســنگین پس از صعودهای 
شــتابی را یادآوری می کنــد؛ ریزش هایی که 
زیان های شدید را به افراد سرمایه گذار در این 

حوزه تحمیل کرد.

« از ادامه روند مثبت بازار سرمایه گزارش »روزگار

نجات بورس با فعالیت مرکز مبادله طلا و ارز
  فرشته بابایی /  گروه اقتصاد

در حالی که با آغاز به کار رئیس فعلی بانک مرکزی و موظف کردن شرکت های 
پتروشیمی و صادرات محور به عرضه ارز با نرخ ۲۸,۵۰۰ تومان این شرکت ها 
با کاهش قابل توجه ســود مواجه شــدند؛ اکنون با راه اندازی مرکز مبادله طلا 

و ارز این شرکت ها استقبال خوبی از مبادله ارز خود در این مرکز داشته اند.
مرکز مبادله ارز و طلا از ساعت ۱۱ صبح روز سه شنبه دوم اسفندماه آغاز به کار 
کرد. قرار است این مرکز نیازهای ارزی در بخش های مختلف را تأمین کند. به 
گفته کارشناسان این اقدام بانک مرکزی به بورس سیگنال داده است به نحوی 
که در روز گذشته ۸۲ هزار واحد رشد کرد، موضوعی که به نظر می رسد از راه 

اندازی این مرکز ناشی شده است.
بنابر اعلام بانک مرکزی قرار است این مرکز مرجعی برای قیمت ارز باشد و با راه 
اندازی آن حجم معاملات رسمی افزایش یابد. همچنین دسترسی متقاضیان 
بازار ارز و طلا از مهم ترین اهداف راه اندازی این مرکز است. از آنجا که با آغاز به 
کار رئیس فعلی بانک مرکزی و موظف کردن شرکت های پتروشیمی و صادرات 
محور به عرضه ارز با نرخ ۲۸,۵۰۰ تومان این شــرکت ها با کاهش قابل توجه 
ســود مواجه شــدند، اکنون با راه اندازی مرکز مبادله طلا و ارز این شــرکت ها 
اســتقبال خوبی از مبادله ارز خود در این مرکز داشــته اند و شاهد رشد ارزش 

سهام آنها در بورس بودیم.
در ســومین روز از فعالیت مرکز مبادله ارز و طلای ایران، قیمت هر اســکناس 
دلار ۴۱ هــزار و ۷۵۹ تومــان و نــرخ حوالــه دلار ۳۶ هزار و ۳۱۲ تومان اعلام 
شد و آنطور که وزرای صمت و نفت اعلام کردند، شرکت های بزرگ صنعتی 
و معدنی و همچنین پتروشــیمی ها موظف شــدند در ادامه همه ارز حاصل از 

صادرات خود را در مرکز مبادله طلا و ارز عرضه کنند.
سیاوش وکیلی، کارشناس بازار سرمایه درباره آغاز به کار مرکز مبادله طلا و ارز، 
اظهار می کند: این اقدام بانک مرکزی به بورس سیگنال داده که محدودیت های 
بازگشــت ارز صادراتی به قیمت نیما برای شــرکت های بورسی برداشته شده 
است.وی اضافه می کند: بنابراین بورس در روز گذشته روند مثبتی را در پیش 
گرفت و رشد کرد.این کارشناس بازار سرمایه تاکید می کند: اگر محدودیت های 
بازگشــت ارز صادراتی برداشته شود، ســودآوری شرکت های صادرات محور 

ازجمله پتروشیمی ها تغییر قابل توجهی خواهد داشت.
وی تصریح می کند: امید اســت با تصمیمات بانک مرکزی شــاهد ادامه روند 

مثبت بازار سرمایه باشیم.

مرکز مبادله طلا و ارز مشوق صادرکنندگان می شود
شهرام معینی، عضو هیئت علمی اقتصاد دانشگاه اصفهان درباره آغاز به کار 
مرکز مبادله طلا و ارزمی گوید: پیش از این بانک مرکزی به دنبال آن بود که 
پتروشــیمی ها و شــرکت های صادراتی ارز حاصل از صادرات خود را به قیمت 
۲۸,۵۰۰ تومان در ســامانه نیما و فقط مقدار مختصری از ارز خود را در بازار 

آزاد، عرضه کنند.
وی اضافه می کند: در بازار آزاد، نرخ ارز به ســرعت رشــد می کند و بازار نیما 
نــرخ آن را متوقــف می کند، فقط ممکن بود برخی از کالاها به قیمت کمتری 
به دست مصرف کننده ها برسد. این کار به شرکت های صادراتی هزینه زیادی 
تحمیل می کرد، همچنین رانت بزرگی برای برخی از واردکنندگان به وجود 
می آمد.این استاد دانشگاه می گوید: عرضه ارز در سامانه نیما منجربه افزایش 
تقاضا برای ارز و واردات شــد و همزمان تشــویقی برای شرکت های صادراتی 

در نظر گرفته نمی شد.
معینی اضافه می کند: اگر با راه اندازی مرکز مبادله طلا و ارز، پتروشیمی ها و 
شرکت های مهم صادراتی بتوانند درصد بیشتری از عرضه خود را در این بازار 

عرضه کنند به دلیل اینکه قیمت ارز در این بازار به بازار آزاد نزدیک تر است، 
شــاهد افزایش عرضه ارز در بازار آزاد نیز خواهیم بود. همچنین شــرکت های 
محدودی به نرخ ترجیحی ارز دسترســی خواهند داشــت که می تواند توجیه 
پذیری واردات را نیز کاهش دهد.وی تصریح می کند: راه اندازی مرکز مبادله 
طلا و ارز می تواند منجربه تشویق شرکت های صادراتی و کنترل واردات شود.

مرکز مبادله طلا و ارز جای بازار نیما را پر می کند
عبدالمجید شیخی، کارشناس اقتصادی در خصوص ورود بانک مرکزی به بازار 
ارز می گوید: مرکز مبادله طلا و ارز در ادامه می تواند جای بازار نیما را پر کند.

شــیخی با تاکید بر اینکه افزایش نرخ ارز هیچ دلیل منطقی اقتصادی ندارد، 
اضافه می کند: در ۱.۵ سال گذشته، عرضه ارز در اقتصاد بیش از تقاضای آن بوده 
است بنابراین دلیل اقتصادی برای افزایش نرخ ارز وجود ندارد و این افزایش ها 
به دلیل خودنمایی بخش غیر مولد است که موتور محرک نرخ ها و ریشه تورم 
در بازار است، بنابراین باید از فعالیت های بخش غیر مولد در اقتصاد جلوگیری 
شود..شــیخی اضافه کرد: باید به ســراغ حذف بازار ثانویه از بازار سرمایه رفته 
و به دنبال حذف ســود تعیینی در بازار بانک محور باشــیم، به نحوی که ســود 
بانکی تحققی و نرخ های بازدهی حقیقی سرمایه در این دو بازار تثبیت شود.

بانک مرکزی باید سیاست های اقتصاد اسلامی را پیاده کند
وی تصریح کرد: نرخ های سود بازار بین بانکی باید حذف شده و بانک ها برای 
قرض دادن به یکدیگر باید از سود تحققی به نسبت زمان درگیری سرمایه، سود 
ببرند، نه اینکه نرخ ۲۰ تا ۴۰ درصدی ناشی از مبادله پول بین بانکی تعیین کنند. 
این اصلاحات باید در نظام مالی و اقتصادی کشور به وجود بیاید. بازار سرمایه و 
بازار بانک هیچ تفاوتی با یکدیگر ندارند. در اقتصاد اسلامی هویتی به نام بازار پول 
وجود ندارد و در واقع پول رسیدی برای گردش کالاست.این کارشناس اقتصادی 
خاطرنشان کرد: بانک مرکزی باید سیاست های اقتصاد اسلامی را پیاده کند. 
باید ســراغ تعریف پول پایه طلا برویم، بانک های خصوصی را تعطیل کنیم و 
 خلق اعتبار توسط نظام بانکی صفر شود و بانک ها تنها بر اساس مانده اعتبار وام

 بدهند.

کاغذ  « از قسط بندی مطالبات تولیدکنندگان  گار گزارش »روز

ورشکستگی، سرنوشت محتوم فعالان صنعت کاغذ
  احمدرضا صباغی/ گروه اقتصاد

صنعت کاغــذ در ایران همواره از صنایع 
مادر و اثرگذار بوده است. در شرایطی که 
نرخ ارز روند افزایشــی را تجربه می کند، 
بسیاری از تولیدکنندگان صنعت کاغذ در 
ایران با مشکلات متعددی روبرو شده اند. 
از طــرف دیگر وجود تحریم های ظالمانه 
علیه کشور سبب شده تا تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان صنایع کاغذی چالش های 
فراوانی را برای رسیدن به اهداف و مقاصد 

خود داشته باشند.
برای اینکه بتوان صنعت کاغذ را در ایران 
از غرق شــدن در چالش ها و مشــکلات 
متعــدد نجــات داد باید بــرای فعالان و 
دولــت راهکارهایی را ارائه کرد تا با اتخاذ 
این راهکارها بتوان شــرایط ســخت این 
صنعــت مادر کشــور را آســان کرده و 
مجددا امید و انگیزه را به تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان کاغذ در ایران بازگرداند.
بــه منظــور اطلاع از مشــکلات صنایع 
کاغذی کشــور و ارائه راهکارهای متعدد 
بــرای حل این چالش ها، به ســراغ ۲ تن 
از فعــالان و تولیدکنندگان صنعت کاغذ 
ایــران رفته ایم تا نظــر آنها را درباره این 

موضوع مهم مطلع شویم.

لات تولید کاغذ   واردات ماشین آ
با تکنولوژی روز جهان پاشنه آشیل 

تولیدکنندگان
محمدرضا اسماعیلی راد از تولیدکنندگان 
قدیمی خمیر کاغذ در ایران با اشــاره به 
اینکه تکنولوژی سفید کردن کاغذ هنوز 
وارد ایران نشــده است، گفت: با توجه به 
افزایش قیمت گندم و به دنبال آن گرانی 
کاه باید به این موضوع مهم اشــاره کرد 
کــه هزینه های تهیه خمیر کاغذ ۳ برابر 
شــده اســت که وقوع این اتفاق اثر منفی 
خود را بر میزان تولید و فروش آن در بازار 

گذاشته است.
وی تصریح کرد: برای تولید کاغذ مرغوب 
در ایــران باید ماشــین آلاتی خریداری 
شــود که تکنولــوژی آن متعلق به چین 
یا کشــورهای اروپایی اســت و با توجه به 
اینکــه ایران با تحریم های ســنگینی از 
ســوی استکبار جهانی روبروست، به نظر 
می رســد تولیدکننده کاغذ برای واردات 
ماشــین آلات مخصوص صنعت کاغذ به 
کشــور هم به لحاظ ارزی و هم به لحاظ 
انجام امور اداری و گمرکی با مشــکلات 

متعددی روبرو شود.
اسماعیلی راد تاکیدکرد: برای تولید ۱۰۰ 
تــن در روز کاغــذ تحریــر باید بیش از ۲ 
هــزار میلیارد تومان هزینه کرد که تهیه 
ایــن رقم برای یک تولیدکننده دولتی یا 
خصوصی ســخت و دشوار و یا غیرممکن 

به نظر می رسد.
ایــن تولیدکننــده خمیــر کاغذ ضمن 
بیــان اینکه اعطای تســهیلات دولتی به 
تولیدکننــدگان دولتی کاغذ می تواند در 

کوتاه مدت گره گشای بسیاری از مشکلات 
باشد، گفت: در فضای بین المللی موضوع 
مهم، تبادل تکنولوژی بین کشورهاست 
کــه ایــران به دلیــل اینکه زیر فشــار 
تحریم های ســنگین قــرار دارد باید این 
موضــوع را حل کند تــا تولیدکنندگان 
کاغــذ در کشــور بتوانند بــرای واردات 
صنعــت  مخصــوص  ماشــین آلات 
 کاغــذ اقــدام موثــر و درخورتوجه ای را 

انجام دهند.
وی خواســتار شفاف ســازی در عملکرد 
دولــت در صنعت کاغذ شــد و گفت: در 
بســیاری از دولت های گذشــته شــاهد 
سردادن شعارهای حمایتی از صنعتگران 
و تولیدکنندگان کاغذ در ایران بودیم ولی 
متاسفانه به هیچ کدام از این شعارها عمل 
نشــد، البته در دولت ســیزدهم اقدامات 
مهمی برای احیای صنعت کاغذ در کشور 
شده است که به نظر بنده کافی نیست و 
باید هم از یک طرف گســترش پیدا کند 

و هم از طرف دیگر افزایش پیدا کند.

 بسیاری از تولیدکنندگان 
 کوچک و متوسط کاغذ ایرانی 

در آستانه تعطیلی
امیرسامان اسفندیاری، عضو سندیکای 
تولیدکننــدگان کاغذ در ایــران با بیان 
اینکــه بســیاری از تولیدکننــدگان با 
ظرفیــت کمتــر از ۵۰ درصد به فعالیت 
خــود در صنعت کاغــذ ادامه می دهند، 
گفت: صادرکننــدگان کاغذ در ایران به 
دلیل بروز جنگ بین روســیه و اوکراین 
با مشــکلات متعددی روبرو شــده اند که 
بایــد برای حل این معضلات راهکارهای 

اساسی و مهمی را در نظر گرفت.
اسفندیاری با اشاره به اینکه افزایش تولید 
کاغــذ از ســوی تولیدکنندگان به دلیل 
رکود حاکم بر بازارهای جهانی همچنان 
به یک معما تبدیل شده است، افزود: نباید 
از ذکر این نکته غافل شــویم که افزایش 
افسارگسیخته نرخ ارز تاثیر منفی خود را 
عملکرد صادرکنندگان وتولیدکنندگان 

کاغذ ایرانی در جهان خواهد گذاشت.

وی افزود: ظرفیت ســالانه تولید کاغذ در 
کشور حدود یک میلیون و ۵۰۰ هزارتن 
برآورد می شــود و این در حالی اســت که 
بسیاری از تولیدکنندگان با مازاد مصرف 
و فروش کاغذ روبرو هستند به طوری که 
بســیاری از انبارهای کارخانه های تولید 
کاغذ از محصولات تولیدی پر شده است.

اسفندیاری با بیان اینکه کیفیت کاغذهای 
تولید ایران با محصولات مشــابه خارجی 
بــه طــور تقریبی در ســطح برابری قرار 
دارد،گفت: در شــرایط کنونی تقاضا برای 
خرید کاغذ کاهش شــدیدی داشته است 
هرچنــد که در انبار کارخانه ها مواد اولیه 
بســیار زیادی یافت می شود ولی از طرف 
دیگر تولیدکنندگان کاغذ در ایران برای 
اینکه بتوانند محصولات خود را به فروش 
برســانند مجبور به قسط بندی مطالبات 

خود شده اند.
عضو ســندیکای تولیدکنندگان کاغذ در 
ایــران اضافه کرد: در حوزه تولید کاغذ و 
مقوا در ایران بیش از ۳۵۰ واحد تولیدی 
داریم که اشــتغال بیش از ۵۵ هزارنفری 
را در کشــور ایجاد کرده اند اما، متاسفانه 
بســیاری از واحدهای کوچک و متوسط 
تولیــد کاغذ در ایران بــه دلیل افزایش 
هزینه هــای جاری و گرانی مواد اولیه در 
حــال تعطیلی هســتند به طوری که در 
آینده نزدیک حتی تولید شــانه تخم مرغ 
بــرای تولیدکننــدگان ایرانی ســخت و 

دشوار خواهد بود.
اســفندیاری افــزود: تــداوم شــرایط 
کنونی برای صنعت کاغذ بســیار سخت 
و طاقت فرســا اســت و تــا زمانــی که 
چالش های تولید و واردات مواد اولیه از 
یک طرف و واردات ماشین آلات صنایع 
کاغذی در ایران حل نشود، نمی توان به 
آینده روشــن صنایع کاغذی در کشور 

امیدوار بود.

خبر ویژه

براساس آخرین جزئیات اعلام شده از مصارف ارزی خدماتی ۶۳ گانه اعلام شده 
از سوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران، تغییراتی در نحوه و چگونگی دریافت ارز 
مسافری توسط مردم اعمال شده است که می توان به تعیین ارز برای سفرهای 
زمینی - ریلی و دریایی و کاهش شرط سنی دریافت ارز مسافرتی اشاره کرد. 
در جدیدترین مجموعه مقررات ارزی ابلاغ شده از سوی بانک مرکزی، تعداد 
سرفصل های مصارف ارز خدماتی )غیربازرگانی( از ۳۸ مورد به ۶۳ مورد افزایش 
پیدا کرده و تغییراتی در این سرفصل ها اعمال شده است. یکی از سرفصل های 
مصارف ارزی ۶۳ گانه مرکز مبادله ارز و طلای ایران ارز مسافرتی است که با 
تغییراتی از سوی بانک مرکزی نسبت به آخرین بروزرسانی قوانین و مقررات 

که در مرداد ماه امســال انجام شــده بود، مواجه شده است.مهم ترین تغییر در 
این زمینه، تفکیک ارز مسافرتی هوایی و زمینی - ریلی و دریایی است که در 
بروزرســانی جدید که در دوم اســفندماه امسال انجام شد، اتفاق افتاده است.
چهل وچهارمین سرفصل نیازهای ارز خدماتی مربوط به ارز مسافرتی هوایی 
است که براساس آن، مسافران هوایی یکبار در سال می توانند به میزان ۵۰۰ 
یورو یا معادل آن نسبت به سایر ارزها، ارز دریافت کنند. همچنین مدارک  مورد 
نیاز در زمان مراجعه به بانک و ارائه درخواست خرید ارز، گذرنامه معتبر، بلیت 
مسافرت هوایی اعم از یکسره یا دو سره )کاغذی یا الکترونیکی( و رسید پرداخت 
عوارض خروج از کشور است. همچنین مدارک مذکور برای نظارت بازرسان در 

بانک نگهداری خواهد شد.یکی دیگر از تغییراتی که در ارز مسافرتی اعمال شده 
کاهش سن قانونی برای دریافت ارز است که در مقررات ارزی گذشته مسافران با 
سن قانونی کمتر از ۱۸ سال نمی توانستند این ارز را دریافت کنند، اما در قوانین 
جدید این سن به پنج سال کاهش پیدا کرده است.این تغییرات در حالی اتفاق 
افتاده که در مقررات ارزی گذشته که از مرداد ماه امسال ابلاغ شده بود ۵۰۰ 
یورو ارز مسافرتی برای کشورهای با ویزا بود و همه ارزها براساس آنچه اعلام 
شده و برای مسافران هوایی در نظر گرفته شده بود. همچنین مسافران هوایی 
می توانستند برای کشورهایی که نیازی به ویزا ندارند ۳۰۰ یورو یا معادل آن 

نسبت به سایر ارزها دریافت کنند.

تغییرات جدید ارز مسافری

کاهش شرط سنی مسافران تا 5 سال
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نفت و انرژی 4

طلسم  بهره برداری از  پارس جنوبی بازهم نشکست

عمر کوتاه وعده های نفتی

كوتاه از انرژی

بین الملل

قراردادهای جدید عراق 
 برای افزایش 

تولید نفت و گاز
عراق هفته گذشــته، بــا امضای چند 
قــرارداد با شــرکت های خارجی برای 
افزایــش تولید نفت و گاز طبیعی، گام 
بزرگی برای تحقق این هدف برداشــت.

به نظر می رسد در حال حاضر که عراق 
وابستگی به واردات از ایران برای تامین 
نیازهای گازی خود دارد، رشــد تولید 
گاز طبیعی، از اهمیت ویژه ای برخوردار 
است.بغداد با هدف افزایش تولید نفت به 
میزان ۲۵۰ هزار بشکه در روز و افزایش 
تولیــد گاز به میزان ۸۰۰ میلیون فوت 
مکعب، قراردادهایی را با یک شــرکت 
اماراتی و دو شــرکت چینی امضا کرد.

عراق که دومین تولیدکننده بزرگ عضو 
اوپک اســت، روزانه ۴.۵ میلیون بشکه 
نفت تولید می کند. مقامات دولت عراق 
در سالهای قبل گفته بودند ظرفیت تولید 
می تواند به پنج میلیون بشــکه در روز و 
حتی شــش میلیون بشکه در روز رشد 
کند اما اقدامات چندانی برای پیشــبرد 
ایــن طرح ها انجام نگرفته بود.دلیل این 
پیشــرفت آهســته، بی ثباتی سیاسی 
در این کشــور، تحولات صنعت نفت و 
اولویت یافتن پروژه های کم هزینه و زود 
بازده در میان شرکت های نفتی پس از 
دو دوره رکود و پیش بینی ها از زمان اوج 
تقاضا برای نفت بود.چندین غول نفتی 
شامل اکسون با اشاره به دورنمای مبهم 
صنعت نفت عراق، در چند سال گذشته، 
این کشور را ترک کرده اند. با این حال، 
دولت هایی که روی کار آمده اند، با وجود 
سهمیه تولید اوپک پلاس، از طرحهای 
خــود برای افزایش تولید نفت دســت 
نکشــیده اند.یکی از شرکت هایی که به 
عراق برای پیشــبرد این طرح ها، کمک 
خواهد کرد، شــرکت اماراتی کرسنت 
پترولیوم است. این شرکت قراردادهای 
بلندمدتی برای اکتشــاف و توسعه سه 
میدان نفتی و گازی، امضا کرده اســت.

کرسنت پترولیوم پیش بینی کرده است 
دو میدان گازی در اســتان دیاله، ظرف 
مــدت ۱۸ ماه به نرخ تولید روزانه ۲۵۰ 
میلیــون فوت مکعب خواهند رســید. 
اکتشــاف میدان ســوم در استان بصره 
انجام خواهد شد.دومین شریک جدید 
توســعه نفت و گاز عــراق، گروه چینی 
یونایتد انرژی است که با دولت مرکزی 
بغــداد، قراردادی برای توســعه میدان 
نفتی سندباد در بصره امضا کرده است. 

 فروش نفت روسیه 
به لهستان متوقف شد

توقف عرضه نفت روســیه از طریق خط 
لولــه دروژبا کــه از تحریم های اتحادیه 
اروپــا علیه مســکو معاف اســت، یک 
روز پــس از اقدام لهســتان در تحویل 
تانک های لئوپارد بــه اوکراین صورت 
گرفت.مدیرعامل شرکت پی کی اورلن 
لهســتان در توییتر اعلام کرد روســیه، 
عرضه نفت به لهســتان را متوقف کرده 
اســت و ما آماده چنین اقدامی بودیم. 
تنهــا ۱۰ درصــد از نفت مــورد نیاز، از 
روســیه وارد می شــود و ما آن را با نفت 
کشورهای صادرکننده دیگر جایگزین 
خواهیــم کرد.شــرکت پالایــش نفت 
اورلــن اعلام کــرد می تواند نفت مورد 
نیاز پالایشــگاههایش را از طریق دریا، 
تامین کند و توقف عرضه نفت روســیه 
از طریــق خــط لوله، بر تحویل بنزین و 
دیزل به مشــتریان این شرکت، تاثیری 
نخواهد گذاشت. تا فوریه و پس از پایان 
یک قرارداد با شرکت روس نفت، اورلن، 
نفت را تحت قرارداد با شــرکت نفت و 
گاز تات نفــت، دریافت می کرد.اپراتور 
خــط لوله میرو اعلام کرد ترانزیت نفت 
بــه جمهوری چک که شــرکت اورلن 
در آنجــا، دو پالایشــگاه دارد، از طریق 
شــاخه جنوبی خط لولــه دروژبا طبق 
برنامــه، در جریان اســت.توقف عرضه 
نفت به لهستان، پس از سفر جو بایدن، 
رئیس جمهور آمریکا به ورشو و کی یف 
به نشــانه حمایت از اوکراین در سالگرد 
آغاز جنگ، صورت گرفت. اتحادیه اروپا 
روز جمعه با دهمین بسته تحریم ها علیه 
روســیه، موافقت کرد.پس از آغاز جنگ 
در اوکرایــن و پیش از آغاز تحریم های 
اتحادیه اروپا علیه صادرات نفت روسیه 
که از طریق دریا حمل می شود، شرکت 
اورلن، واردات دریابرد نفت و ســوخت 

روسیه را متوقف کرده بود.

در جریان بررسی بودجه؛

آب، برق و گاز مدارس دولتی 
رایگان شد

طبق مصوبه مجلس، کلیه واحدهای آموزشــی 
مدارس دولتی وزارت آموزش و پرورش در صورت 
رعایت الگوی مصرف از پرداخت هزینه های برق، 
گاز و آب معاف هســتند. نمایندگان در جلســه 
علنی دیروز  مجلس شــورای اسلامی در جریان 
بررســی بخــش درآمدی لایحه بودجه ســال 
۱۴۰۲ کل کشــور، بــا بنــد )ض( تبصره ۶ ماده 
واحده این لایحه موافقت کردند.بر این اســاس، 
کلیه واحدهای آموزشــی مدارس دولتی وزارت 
آمــوزش و پــرورش در صــورت رعایت الگوی 
مصــرف از پرداخت هزینه هــای برق، گاز و آب 
معاف هســتند. هرگونــه اعطای معافیت غیر از 

این بند ممنوع می باشد.

هشدار آبفا در خصوص قطع آب؛

تهرانی ها باید 15 درصد در مصرف 
آب صرفه جویی کنند

 حبیب الــه براتی مدیرعامل آبفای شــهر تهران 
گفت: شــرکت آب و فاضلاب بر اســاس رسالتی 
که دارد خیلی از مشترکین پر مصرف اخطارهای 
قانونی را صادر نمی کند طبعاً اگر همکاری انجام 
نشــود در برخی از انشعابات محدودیت هایی را 
اعمال کردیم و از این به بعد هم ناچار هســتیم 
کــه محدودیت هایی را اعلام کنیم که باعث درد 
ســرهایی برای شهروندان می شود.وی ادامه داد: 
مخزن هایی که در ساعتی از شبانه روز باید تخلیه 
شوند محدوده وسیعی از منابع شهر ممکن است 
بی آب شــود، ضمن آنکه همه طبقات که از یک 
مخزن آب اســتفاده می کنند آب نداشته باشند 
امیدواریم شــهروندان با صرفه جویی ۱۰ تا ۱۵ 
درصدی در مصرف آب در روزهای پایانی ســال 

ما را همراهی کنند.

مدیرعامل شرکت پژوهش و فناوری پتروشیمی 
عنوان کرد؛

 تحقق دیپلماسی موفق فناوری 
در دولت سیزدهم

وفنــاوری  پژوهــش  شــرکت  مدیرعامــل 
پتروشــیمی گفت: یکی ازموفقیت های دولت 
سیزدهم دیپلماسی فناوری است که باصادرات 
کاتالیســت های صنعت نفت وارائه لایسنس به 
کشورهای منطقه به یک دیپلماسی موفق دست 
یافته اســت.مجید دفتری در نهمین جشنواره 
جایزه تعالی صنعت پتروشــیمی که با شــعار 
دانش محوری، ســرآمدی، توسعه پایدار برگزار 
شــد، با اشــاره به پروژه بومی سازی کاتالیست 
اســتراتژیک روپک از ســوی شرکت پژوهش و 
فناوری پتروشــیمی اظهار کرد: این کاتالیست 
در پتروشــیمی اراک اســتفاده می شــود.وی 
با اشــاره به اینکه شــرکت پژوهش و فناوری 
پتروشــیمی از ســال ۷۳ آغاز به کار کرد، گفت: 
هم اکنون این شــرکت در مسیر توسعه فناوری 
و تجاری ســازی دســتاوردها حرکت می کند.

مدیرعامل شرکت پژوهش و فناوری پتروشیمی 
با اشــاره به اینکه لایســنس بومی می تواند نیاز 
تولیدکننــدگان داخلــی را تأمین کند، تصریح 
کرد: کل کاتالیســت های صنعت ۹۹ نوع است 
کــه یک هزار و ۱۹۲ میلیــون دلار ارزش دارد 
و بومی ســازی ۸۴ نوع انجام شــده و ۱۵ نوع 
باقی مانده تا پایان دولت ســیزدهم بومی سازی 
می شــود.دفتری با اشــاره به اینکه هم اکنون از 
نظر وزنی ۹۸ درصد کاتالیست های صنعت نفت 
در داخل کشــور تولید می شــود، گفت: یکی از 
موفقیت های دولت سیزدهم دیپلماسی فناوری 
است که با صادرات کاتالیست های صنعت نفت 
و ارائه لایســنس به کشــورهای منطقه به یک 

دیپلماسی موفق دست یافته است.

مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران خبرداد؛

بهره برداری از سومین دکل 
ساخت جهاددانشگاهی 

مدیرعامل شــرکت ملی حفــاری ایران گفت: 
ســومین دکل حفاری ساخت جهاددانشگاهی 
تا نیمه اول ســال ۱۴۰۲ مورد بهره برداری قرار 
می گیرد.حمیدرضا گلپایگانی افزود: بزرگترین 
کار جهاددانشگاهی ساخت سه دکل حفاری بود 
که تاکنون دو دکل به شرکت ملی حفاری تحویل 
داده شده و دکل سوم نیز در دست ساخت است.
وی ادامه داد: سومین دکل ساخت داخل توسط 
جهاد دانشگاهی را تا نیمه اول سال ۱۴۰۲ تحویل 
خواهیــم گرفت و پــس از آن مورد بهره برداری 
قــرار می گیرد.مدیرعامل شــرکت ملی حفاری 
ایران با اشــاره به ساخت مته های حفاری توسط 
ســازمان جهاد دانشگاهی خوزستان گفت: یکی 
دیگر از اقدامات بزرگ جهاددانشگاهی در حوزه 
صنعت نفت و حفاری بحث ساخت داخل مته های 
حفاری اســت که کمک بسیار خوبی به شرکت 
ملی حفاری ایران کرده اســت.گلپایگانی عنوان 
کرد: ساخت فیلترهای کاترپیلار توسط مجموعه 
جهاد دانشگاهی که به دلایلی تامین آن از خارج 
کشور تا حدودی دشوار بود، یکی دیگر از اقدامات 
انجام شده در این مجموعه دانشگاهی ارزشمند در 
حوزه ساخت داخل و تولید بومی است که به حل 
مشکلات حوزه حفاری کمک شایانی کرده است.

طلســم ۲۰ ســاله فاز ۱۱ پارس جنوبی 
امســال هم شکســته نشــد. فازی که 
ظرفیــت تولید آن حــدود ۱۱ میلیون 
مترمکعــب در روز اعلام می شــد قرار 
بــود که تــا پیش از پایان امســال وارد 
مدار شــود تا شاید کمی از بحران گازی 
بکاهد. با وجود همه وعده های مسئولین 
دولت ســیزدهم این هدف محقق نشد و 
قطعی های مکرر گاز خســارت سنگینی 
را بــه صنایع، پتروشــیمی و البته مردم 
وارد کــرد. جواد اوجــی وزیر نفت حالا 
گفتــه که پیش بینی می شــود تا اوایل 
سال آینده این فاز به بهره برداری برسد. 
عظمی سخنگوی شرکت گاز به بازار می 
گوید حالا که زمان پیک ســپری شده، 
خیلی فرقی نمی کند که این فاز بهار وارد 
مدار شود یا تابستان چرا که بیشترین نیاز 
ما در زمســتان امســال بود که با کمبود 
شدید گاز دست و پنجه نرم می کردیم.

البتــه این اولین باری نیســت که زمان 
بهره برداری از این فاز به تعویق افتاده و 
آنگونه که کارشناســان حوزه انرژی می 
گویند احتمالا آخرین بارهم نخواهد بود. 
مرتضی بهروزی فر کارشــناس انرژی و 
عضو موسسه مطالعات انرژی در اینباره 
مــی گوید: به دلیل تحریم امکان تامین 
بســیاری از تجهیزات از خارج از کشــور 
نبوده و از طرفی با مشــکلات شــدید در 
تامین مالی پروژه ها مواجه هســتیم. در 
چنین شرایطی حتی اگر برندگان جایزه 
نوبل اقتصاد را هم روی کار بیایند دردی 

از مشکلات اقتصاد حل نمی شود.

 مشکل شدید تامین مالی 
در پتروپارس

توســعه پارس جنوبی در ایران از اواخر 
دهه ۷۰ شمســی آغاز شد، در آن زمان 

ایــران در تــلاش بود تا تولید گاز از این 
میدان مشــترک را آغاز کند و توســعه 
دهــد. در اوایــل دهه ۸۰ قــرار بود تا 
توتال توســعه این فاز را بر عهده بگیرد 
و فشــارافزایی را نیز در دستور کار قرار 
دهــد. امــا کار روی ریل قرار نگرفت و 
در نهایت، توتال ســال ۱۳۸۸ از ایران 
رفــت. در همان زمان مذاکرات با چین 
آغاز شد، این بار هم به دلایلی در سال 
۱۳۹۱ چیــن نیــز از این طرح خارج و 
در آن زمــان مذاکــره با شــرکت های 
داخلــی مانند پترو ایران، تاسیســات 
دریایــی و پتــرو پارس انجام شــد.در 
نهایت در شــهریور ماه ۱۳۹۱ عملیات 
توســعه فاز ۱۱ به شــرکت پتروپارس 
واگذار شــد اما با توجه به اولویت بندی 
صورت گرفته در زمینه توسعه فازهای 
پــارس جنوبی و با توجه به محدودیت 
مالــی موجود، پترو پارس از این پروژه 

خارج شــد. توســعه این فاز البته به جز 
برداشــت گاز مانند ســایر فازها، هدف 
مهم تــری را پیگیری می کرد. از همین 
رو بــا تدویــن قراردادهای جدید نفتی 
و اجرایی شــدن برجام،  دوباره ایران با 
توتال و سی ان پی سی چین وارد مذاکره 
شــد و این بار تاکید کرد که برای ادامه 
کار، پتروپارس به عنوان شریک ایرانی 
در کنــار آنها خواهد بود.خروج آمریکا 
از برجــام و تحریم های یک جانبه این 
کشــور اما باعث شــد تا دوباره توتال از 
توســعه فاز ۱۱ عقب نشینی کند و کار 
به چینی ها ســپرده شود. چینی ها نیز 
بعد از تعلل فراوان، از این قرارداد خارج 
شدند تا کار توسعه از ابتدای سال ۱۳۹۸ 
 به پتروپارس ایرانی واگذار شود. در آذر 
ماه سال ۱۳۹۹ قرار شد تا ۷۰ میلیون 
دلار برای توسعه فاز ۱۱ تخصیص یابد 
و ایــن پروژه با اولویت ۷۰ درصد بخش 

داخلــی پیش برود.مهدی حســینی 
معاون سابق وزیر نفت، با اشاره به سابقه 
این شــرکت ایرانی، به بازار می گوید: 
این اولین تجربه پتروپارس نبوده و این 
شــرکت ایرانی پیش از این نیز دربهره 
بــرداری از چند فاز دیگر پارس جنوبی 
را بر عهده داشت. اما اینکه چرا که بهره 
برداری از این فاز اینگونه گره خورده به 
به مســاله نبود نقدینگی برمی گردد.او 
تاکید کرد که مشــکل امروز پتروپارس 

مشکل تامین مالی است. 

 وعده هایی که 
هیچ وقت محقق نشد

فــاز ۱۱ پارس جنوبی تنها فاز توســعه 
نیافتــه میدان مشــترک پارس جنوبی 
اســت کــه مرزی تریــن فــاز و یکی از 
مهمترین فازهای این میدان مشــترک 
محسوب می شود. ظرفیت تولید این فاز 

روزانه ۱۱ میلیون مترمکعب در روز اعلام 
شده که در زمستان امسال می توانست 
کمک خوبی بــرای کاهش قطعی های 
گاز باشــد. ۶ آذر پارسال بود که محسن 
خجســته مهر معــاون وزیر نفت از بهره 
برداری از فاز ۱۱ پارس جنوبی در ســال 
۱۴۰۱ خبــر داد. وعده وعیدها در مورد 
این فاز به همین یک مورد ختم نشــد و 
جواد اوجی سکاندار ساختمان طالقانی 
اعلام کرد که تولید در طرح توســعه ای 
این فاز در مهر ماه آغاز می شود. با نزدیک 
شدن به موعد مقرر اما بازهم زمان بهره 
بــرداری از این فاز بــه تعویق می افتاد. 
کار بــه جایی رســید کــه وزیر نفت در 
۶ شــهریور امســال زمان تولید این فاز 
طلســم شــده پارس جنوبی را زمستان 
اعلام کرد و گفت: زمســتان امســال از 
فاز ۱۱ پارس جنوبی که ۲۰ ســال فقط 
در آن قرارداد رد و بدل شــد، ان شــاالله 
روزانه ۱۱ میلیون مترمکعب برداشــت 
خواهد داشــت.با وجود اینکه خجسته 
مهر مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران 
هــم در ۱۴ آذر اعــلام کرد که تولید گاز 
در ایــن فاز به زودی آغاز می شــود، اما 
خبری از بهــره برداری نبود. عمر وعده 
های مسئولین نفتی اما خیلی کوتاه بود. 
طــوری که تنها ۴ روز بعد این اظهارات 
زمــان بهره بــرداری از فاز ۱۱ دوباره به 
عقب افتاد و خجســته مهر گفت که این 
فاز تا بهمن امســال وارد مدار می شــود. 
بهمن هم تمام شده و چند روزی بیشتر 
به پایان سال باقی نمانده و مسئولین می 
گویند که این فاز در ســال آینده به بهره 
برداری خواهد رســید. حالا باید منتظر 
ماند و دید که آیا این فاز به پیک ســال 
آینده می رســد یا بازهم قرار اســت که 

زمان اجرای این پروژه به تعویق افتد.

رئیــس هیات مدیــره اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفت، 
گاز و پتروشــیمی با اشــاره به عوامل تاثیرگذار بر بازار صادرات 
فرآورده های ایران غیر از عوامل داخلی گفت: عوامل بین المللی 
مثل رکود ناشی از عدم کنترل کرونا در چین اثر منفی بیشتری 
نســبت به روســیه و اوکراین داشته است، هرچند اکنون تاحدی 
کنترل شده و بازار چین دوباره روند مثبت به خود می گیرد و باعث 
افزایش تقاضا و قیمت های جهانی خواهد شد.احمد معروف خانی 
، درباره روند صادرات فرآورده های نفتی و چالش های آن اظهار 
داشت: قوانین دست و پاگیر رفع تعهد ارزی که مقطع به مقطع 
با آزمون و خطا و بدون پشتوانه کارشناسی و بدون اینکه تصمیم 

گیری ها جامعیت داشــته باشــد روند کلی رشد را متوقف کرده 
اســت، خصوصا تصمیم اخیر مجلــس که بنا دارند روی واردات 
عــوارض وضــع کنند، اوضاع و احوال صادرات را به منفی شــدن 
ســوق می دهــد.وی با بیان اینکه در حــال حاضر روند صادرات 
فراورده مثبت نیســت ، افزود: اکنون به ســمتی رفتیم که دولت 
از سر ناچاری و باتوجه به کمبود بودجه و شرایط اقتصادی تمام 
فشار را روی حوزه انرژی گذاشته است، یعنی همه فشار ناشی از 
کمبود بودجه و اقتصادی روی صنعت پالایش و پتروشیمی است. 
مجلس هم با کار غیرکارشناسی و پیشنهاد بند ن در زمینه وضع 
عوارض بر صادرات؛ کار صادرات را سخت تر خواهد کرد، هرچند 

رقم ۵ درصد عوارض صادرات به نیم درصد کاهش یافته اما اگر 
همین هم برای بودجه ۱۴۰۲ تصویب شــود روند رشــد صادرات 
فراروده های نفت و گاز و پتروشیمی را منفی خواهد کرد.رئیس 
هیات مدیره اتحادیه صادرکنندگان ارزش دلاری صادرات اعضای 
اتحادیه را در سال جاری ۸ میلیارد دلار اعلام و تاکید کرد: قطعا 
برای سال آینده این روند را منفی پیش بینی می کنیم.  البته باید 
ببنیم اوضاع به کجا می رســد..وی با اشــاره به عوامل تاثیرگذار بر 
بازار صادرات فرآورده های ایران غیر از علل داخلی گفت: عوامل 
بین المللی مثل رکود ناشی از عدم کنترل کرونا در چین اثر منفی 

بیشتری نسبت به روسیه و اوکراین داشته است. 

رئیس هیات مدیره اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفت، گاز و پتروشیمی خبر داد؛

پیش بینی رشد منفی صادرات فرآورده های نفتی برای سال آینده

خبر  ویژه

نتایج تحقیقات نشان داد؛

 افزایش ریسک سرمایه گذاری 
در توسعه  انرژی های تجدیدپذیر

بــرای  تجدیدپذیــر  انرژی هــای  توســعه  
ســرمایه گذاران همــراه با مخاطره اســت، در 
حالــی کــه به گفته آژانــس بین المللی انرژی، 
بیش از ۲ تریلیون دلار ســرمایه گذاری سالانه 
در بــرق پاک تا ســال ۲۰۳۰ برای دســتیابی 
خالص انتشــار کربن صفر نیاز اســت.از آنجا که 
مصرف کننــدگان عمده انــرژی در اروپا بر نیاز 
فوری به مقابله با تغییرات اقلیمی و پایان دادن به 
مصرف سوخت های فسیلی تأکید دارند، به نظر 
می رسد انرژی های تجدیدپذیر آینده روشنی در 
این منطقه داشته باشند. انرژی های تجدیدپذیر 
۱۹.۱ درصد از مصرف ناخالص نهایی انرژی در 
فرانســه طی ســال ۲۰۲۰ را به خود اختصاص 
دادند، همچنین در سراسر منطقه  کانال مانش 
یــا تنگه انگلیس ۴۳ درصــد از انرژی مصرفی 
کنونی از منابع تجدیدپذیر مانند باد، خورشیدی 
و برق آبی تأمین می شــود.با این حال، اگر رشد 
اقتصــاد کم کربن بخواهد حفظ شــود، ضروری 
اســت میزان سرمایه گذاری سبز حتی بیشتر از 
گذشته افزایش یابد. به گفته آژانس بین المللی 
انرژی، بیش از ۲ تریلیون دلار ســرمایه گذاری 
سالانه در برق پاک تا سال ۲۰۳۰ برای دستیابی 
خالص انتشار صفر نیاز است. جنگ در اوکراین 

همچنین خطرات ناشی از وابستگی دولت های 
اروپایی به هیدروکربن های وارداتی را برجســته 
کــرده و گــذار انــرژی را نه تنها به یک ضرورت 
اقتصادی و محیط زیســتی، بلکه سیاسی تبدیل 
 EDHECinfra کرده اســت.در مطالعه مؤسسه
به تعدادی از مخاطرات ذاتی سرمایه گذاری در 
انرژی هــای تجدیدپذیر پرداخته شــده. در این 
مطالعه ۲۰ ســال روند گذار انرژی در انگلستان 
بررسی و ردیابی شده است که به عنوان نمونه ای 
از اقتصادی شــناخته می شــود که با موفقیت از 
زغال سنگ فاصله گرفته است.طبق نتایج مطالعه 
یادشده، سهم رو به رشد انرژی های تجدیدپذیر 
متناوب در ترکیب انرژی انگلستان، ، چالش های 
جدیدی همچون افزایش هزینه های توســعه، 
افزایش نوسان های تولید و افزایش نوسان قیمت 
در بازار را ایجاد کرده اســت، بنابراین در حالی 
 که پروژه های انرژی های تجدیدپذیر ســودهای 
بی ســابقه ای را ثبت می کننــد و همان طور که 
گزارش تحقیقاتی اخیر نشــان می دهد بازدهی 
دارایی های انرژی تجدیدپذیر اروپا از ۱۰ درصد 
در ســال ۲۰۱۵ به ۱۶ درصد در ســال ۲۰۲۰ 
درصد رســیده است، مخاطرات سرمایه گذاران 

نیز در حال افزایش است.

بر اساس خبرها؛

 بدمصرف ها 
گازی نباشند دلخوش به تخفیف های 

در روزهای سرد زمستان مصرف گاز با جهش 
فزاینده ای روبرو بود تا جایی که میزان مصرف 
به عدد ۷۰۰ میلیون مترمکعب نیز رســید، 
موضوعــی کــه چاره ای جــز افزایش تعرفه 
پرمصرف ها باقی نذاشت، در تاریخ شانزدهم 
آذرمــاه مصوبــه افزایش تعرفه مشــترکان 
پرمصرف ابلاغ شــد اما بــه دلیل اعتراضات 
متعدد اجرای آن به تعویق افتاد و در شانزدهم 
بهمن مــاه هیئت وزیــران مصوبه  جدیدی را 
اعلام کرد که بر اساس آن تا پایان سال ۱۴۰۱، 
رشــد تعرفه های مندرج در جدول دوره سرد 
ســال خانگی نســبت به تعرفه های پیش از 
مصوبه، ۷۰ درصد تا سقف تعیین شده کاهش 
یافت.آن طور که اعلام شده، تعرفه ها از ابتدای 
ســال ۱۴۰۲ بدون تخفیف محاسبه خواهد 
شــد. این مصوبه به دلیل کاهش شدید دمای 
هوا در فصل ســرد امســال و با هدف کاهش 
هزینه هــای مربوط به مصــارف گاز طبیعی 
خانوارهــا کــه به دلیل نبود آمادگی لازم آنها 
برای کنترل مصارف گاز متناســب با الگوی 
بهینه مصرف بوده، به تصویب رسید. از این رو، 
از تاریخ ۱۶ آذرماه امسال تا پایان امسال، رشد 
تعرفه های مندرج در جدول دوره ســرد سال 

خانگی نســبت به تعرفه های پیش از مصوبه 
۷۰ درصد تا ســقف تعین شــده کاهش یافته 
اســت.این کاهش گازبها برای اقلیم های ۱ تا 
۵ به ترتیب تا ســقف ۱۳۰۰، ۱۲۵۰، ۱۲۰۰، 
۱۰۰۰ و ۸۰۰ مترمکعــب در مــاه به ازای هر 
واحد خانگی قابل اعمال خواهد بود، اما ملاک 
محاســبه گازبهای مشترکان از ابتدای سال 
۱۴۰۲، تعرفه هــای مندرج در مصوبه مورخ 
۱۶ آذرماه ۱۴۰۱ است.مسلم رحمانی، مدیر 
هماهنگی امور گازرســانی شــرکت ملی گاز 
ایــران، در این رابطه اعلام کرد که با توجه به 
تصمیم دولت برای اعمال تخفیف به مشترکان 
گاز طبیعی، عملیات توزیع صورت حســاب 
مشــترکان خانگــی تا زمــان اعمال ضوابط 
قانونی متوقف شــد، از این رو ممکن اســت 
در ایــن بــازه زمانی، دســتگاه اندازه گیری 
مشــترکان، قرائت و صورت حساب جدید نیز 
برای آنها صادر شــده باشــد.به گفته وی، در 
این صورت ممکن اســت صورت حساب های 
ارسالی برخی مشترکان برای دو دوره مصرف 
آنها باشــد و مبلغ صورت حساب پیشین آنها 
به عنوان بدهی در صورت حســاب جدید درج 

شده باشد.
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55بانک و بیمه ح تولیدی  افتتاح 8 طر
صنعتی و خدماتی پست بانک 
ایران در سفر وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات به کرمانشاه

  در سفر پنجشنبه چهارم 
اسفند ماه وزیر ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعــات به 
اســتان کرمانشاه، هشت 
طــرح تولیدی، صنعتی و 
خدماتی پســت بانــک ایران افتتــاح و مورد 

بهره برداری قرار گرفت.
به گزارش درآمد نیوز به نقل از اداره کل روابط 
عمومی پســت بانک ایران، عیسی زارع پور در 
این ســفر، هفت باجه بانکی روســتایی، طرح 
تولیــدی برش و بســته بندی کاغذ A۴ از پلی 
کربنات و تولید دفترچه سیمی که با مشارکت 
پست بانک ایران راه اندازی و آماده بهره برداری 

شده بود را افتتاح کرد.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در این سفر، 
هفت باجه بانکی روســتایی، بابان یاور عزیزی، 
ســیاه بید علیا، ســه چک، شــهرک صنعتی 
کرمانشــاه، نسار دیره، شــهرک دیره و سراب 
شوهان را به صورت آنلاین افتتاح و سپس ضمن 
حضــور در مجتمع دانــش بنیان کاغذ معدنی 
خســروی طرح تولیدی کاغــذ از پلی کربنات 
و تولید دفترچه ســیمی را که با مشــارکت و 
پرداخت تسهیلات ۴۶۰ میلیارد ریالی از پست 
بانک ایران راه اندازی شده است را نیز رونمایی 
کرد. این دو طرح که با مشــارکت ۷۰ درصدی 
تســهیلات از پست بانک ایران به بهره برداری 
رســیده اند، برای ۶۰ نفر اشــتغال ایجاد کرده 
است. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در بدو 
ورود به این اســتان بــا همراهی محمد طیب 
صحرایی اســتاندار، معاونان وزیر، فاتح ملایی 
مدیر شــعب پست بانک استان و سایر مدیران 
با حضور در گلزار شهدا، به مقام شامخ شهدای 

استان کرمانشاه ادای احترام کرد.
بر اســاس این گزارش، زارع پور در این ســفر، 
پــروژه های ارتباطی جدید این اســتان که با 
اعتبــاری بیش از ۱۲۷ میلیارد و ۶۰۰ میلیون 
تومان احداث شده بود را رسما افتتاح کرد. این 
پروژه توســط پســت بانک ایران، شرکت ملی 
پســت، شــرکت مخابرات ایران و اپراتورهای 
همراه اول، ایرانســل و رایتل احداث شده است 
که روز پنجشنبه توسط وزیر ارتباطات به طور 

مورد بهره برداری قرار گرفت.

اخبار

تقدیر بانک مرکزی از 10 رئیس 
شعبه بانک اقتصادنوین

همزمان با برگزاری ســیزدهمین گردهمایی 
رؤســای موفق شــعب بانک های کشور از ۱۰ 

رئیس شعبه بانک اقتصادنوین تقدیر شد.
بــه گزارش درآمد نیوز به نقل از روابط عمومی 
بانــک اقتصادنوین، در ایــن گردهمایی که با 
حضــور محمد طالبــی، دبیرکل بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران، فرشاد حیدری، رئیس 
موسسه عالی آموزش بانکداری، علیرضا بلگوری 
مدیرعامل بانک اقتصادنوین و جمعی از مدیران 
ارشد شبکه بانکی در محل سالن همایش های 
بانک مرکزی ج.ا.ا برگزار شــد، از روسای شعب 

برتر نظام بانکی کشور تقدیر به عمل آمد.
در این گردهمایی صفورا حســامی رئیس شــعبه 
خبرنگار تهران، علیرضا جابری دشتستانی رئیس 
شعبه چهاردانگه تهران، محمد همایون فر رئیس 
شــعبه صادقیه تهران، یوسف امینی رئیس شعبه 
امام خمینی اردبیل، محسن سهرابی رئیس شعبه 
گلپایگان، حسن عباسی رئیس شعبه امام بوشهر، 
معصومه حمزه ئی رئیس میدان مادر تهران، مجید 
نائیج نژاد رئیس شعبه سیدجمال الدین اسدآبادی، 
ســید احسان هاشمی فومنی رئیس شعبه گلسار 
رشــت و مهــرداد هنرمند رئیس شــعبه هنگام 
شــمالی بانک اقتصادنوین مــورد قدردانی قرار 
گرفتند. گفتنی اســت، سیزدهمین گردهمایی 
رؤسای موفق شعب بانک های کشور با موضوع 
“مســئولیت های حقوقی روســای شعب”، به 
همت “موسســه عالی آموزش بانکداری ایران” 
و با هدف قدردانی و تکریم رؤسای شعب موفق 
و انتقال تجارب و دستاوردهای مدیریتی نظام 
بانکی کشــور روز پنجشــنبه چهارم اسفندماه 
۱۴۰۱ در محل مرکز همایش های بانک مرکزی 

برگزار شد.

سامانه خدمات چک های صیادی در بانک پاسارگاد، به سادگی در دسترس مشتریان
یکی از خدمات ارزشــمند نظام بانکی برای پیاده ســازی قانون جدید 
چک و ایجاد زمینه های تسهیل مبادلات مالی، راه  اندازی سامانه ثبت، 

تأیید و انتقال چک صیادی است.
به گزارش درآمد نیوز به نقل از روابط عمومی بانک پاســارگاد، در این 
راســتا این بانک، به عنوان  یکی از پیشــروترین بانک ها در ارائه خدمات 
نوین بانکی، از روزهای نخست اطلاع رسانی قانون جدید چک توسط 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران وارد عمل شده و اقدامات مفیدی 
درخصوص عملیاتی شدن این قانون را در دستور کار خود قرار داده است 
که از آن جمله می توان از راه اندازی سامانه چک های صیادی با عنوان 
“سامانه مدیریت چک” نام برد. گفتنی است در این سامانه، امکان ثبت 
چک های صیادی، انتقال و تأیید آنها به صورت آنلاین وجود دارد. در 
حــال حاضــر این قانون برای چک  های بنفش رنگی که از فروردین ماه 
سال ۱۴۰۰ صادر شده  اند قابلیت اجرایی دارد و چک های قدیمی نیز 
با همان روش قبل قابل نقد شدن می باشند. در همین راستا مشتریان 
گرامی بانک پاســارگاد می  توانند با دو روش به ســامانه مدیریت چک 

)صیاد( دست رسی داشته باشند:
سامانه بانکداری مجازی بانک پاسارگاد

در روش اول برای ورود به نسخه سامانه صیاد بانک پاسارگاد، مشتریان 
گرامی می توانند با مراجعه به سامانه مدیریت چک در سایت این بانک 
به نشانی bpi.ir، پس از ورود به این سامانه، از خدمات مدیریت چک 

صیاد در بانک پاسارگاد به سادگی استفاده کنند.

خدمات موبایل  بانک پاسارگاد
اما در روش دوم، مشتریانی که قصد دارند از سامانه صیاد در گوشی های 
هوشــمند خود اســتفاده کنند، می توانند برنامه همراه بانک پاسارگاد 
را بر روی گوشــی های هوشــمند خود دانلود و نصب کنند. پس از این، 
مشــتری می تواند با ورود به همراه  بانک پاســارگاد به سامانه مدیریت 

چک صیاد هم، دسترسی داشته باشد.
نحوه ثبت، تأیید و انتقال چک در سامانه صیاد بانک پاسارگاد

لازم به ذکر اســت امکان ثبت چک در ســامانه صیاد بانک پاســارگاد، 
یکی از خدمات آنلاین بانک پاسارگاد است و مشتریانی که قصد صدور 
چک هــای جدیــد بنفش  رنگ بانک پاســارگاد را دارند باید اطلاعات 

مربوطه را در این ســامانه به طور کامل ثبت کنند. صادرکننده چک 
برای ثبت چک، پس از ورود به این سامانه باید روی گزینه “ثبت چک” 
کلیــک کنــد. پس از کلیک بر روی گزینه “ثبت چک”، فرم مخصوص 
ثبت چک صیادی نشــان داده می شــود که مشــتریان باید این فرم را 
تکمیل کنند. در این ســامانه، اطلاعات شــخص دریافت  کننده چک، 
شماره چک، مبلغ چک، تاریخ سررسید چک، شماره صیاد چک و شرح 
چک نیز باید ثبت شود. سپس باید روی گزینه “افزودن” کلیک شود 
تا اطلاعات به صورت کامل در این سامانه ثبت شود. همچنین افرادی 
که دریافت  کننده چک های صیادی بنفش  رنگ هستند، می  بایست به 
سامانه صیاد بانک پاسارگاد مراجعه کنند و اقدام به تأیید چک در این 
سامانه کنند. عدم تأیید چک در این سامانه، به منزله فاقد اعتبار بودن 
چک صیادی است و اعتبار حقوقی ندارد. مشتریان برای تأیید چک در 
سامانه صیاد بانک پاسارگاد بایستی شناسه صیادی چک دریافت  شده 
خود را به منظور اســتعلام چک در ســامانه صیاد بانک پاسارگاد وارد 
و اطلاعات چک موردنظر را مشــاهده کنند. پس از مشــاهده اطلاعات 
چک استعلام  شده توسط فرد دریافت  کننده چک، چک می  تواند تأیید 
و یا رد شود. همچنین قابل ذکر است که انجام فرایند انتقال چک در 
سامانه صیاد بانک پاسارگاد و یا هر سامانه صیاد دیگری اجباری است. 
درواقــع یکــی از بندهای مهمی که در قانون جدید چک  های صیادی 
وجود دارد این است که این چک  ها در صورتی که نیاز به انتقال داشته 

باشند، می  بایست اطلاعات آنها در سامانه صیاد ثبت شود.

اخبار

روســای پنج شــعبه بانک توســعه صادرات ایران در سیزدهمین 
گردهمایی روســای موفق شــعب بانک های کشور در محل سالن 

همایش های بانک مرکزی مورد تقدیر و تجلیلی قرار گرفتند.
به گزارش درآمد نیوز به نقل از روابط عمومی بانک توسعه صادرات 
ایران، این همایش با عنوان “مسئولیت های حقوقی روسای شعب 
” با حضور محمد طالبی دبیرکل بانک مرکزی، فرشــاد محمدپور 
معاون اداری مالی، پیمان نوری عضو شورای پول و اعتبار، فرشاد 
حیدری رئیس موسسه آموزش عالی بانکداری ایران، یوسف نجدی، 
مدیر امور شــعب و بازاریابی بانک توســعه صادرات ایران، جمعی از 

مدیران عامل ومسئولان ارشد برگزار شد.

در این رویداد، آقایان محمد حبیبی رئیس شــعبه مرکزی تهران، 
سعید رضایی رئیس شعبه اراک، مجید غفوری منش رئیس شعبه 
یزد، ابوالفضل سلمان یزدلی رئیس شعبه کاشان و عباس یوسفی 
رئیس شعبه ساری بانک توسعه صادرات ایران به ترتیب رتبه اول 

تا پنجم را ازمیان روسای شعب برتر نظام بانکی کسب کردند.
در این رویداد تخصصی همچنین بر لزوم تببین فعالیت های روزمره 
شعب بانک ها، نقش شعب در تخصیص منابع به پروژه های خرد و 
کلان و نیز سختی کار کارکنان شعب برای عموم مردم تاکید شد.

این همایش همه ساله با هدف تقویت مهارت های مورد نیاز و بحث 
و تبادل نظر میان روسای شعب برگزار می شود.

معرفی روسای برتر شعب بانک توسعه صادرات ایران

خبر  ویژه

برگزاری نشست مدیر کل ستاد اجرایی فرمان امام خمینی )ره( 
استان البرز با شهردار هشتگرد 

کید کرد؛ رئیس امور پژوهش و فناوری شرکت گاز استان خراسان رضوی تا

ایجاد ارزش افزوده در گاز طبیعی با صرفه جویی در بخش خانگی

استانها

البرز / راضیه دارابی
مدیرکل ستاد اجرایی فرمان امام خمینی )ره( استان البرز و غرب استان 
تهران با مهندس رئیســی شهردار هشتگرد دیدار، و درخصوص اقدامات 
ستاد اجرایی فرمان امام و مسائل پیرامون و مشترک بحث و تبادل نظر 
گردید.مهندس رئیسی شهردار هشتگرد با اشاره به نقش موثر شهرداری 

به عنوان پشتیبانی کننده، حمایت گر و ارائه دهنده خدمات و مشاوره در 
مجموعه حوزه های مختلف مدیریت شــهری، افزود: شهرداری به عنوان 
یک نهاد عمومی غیردولتی، آمادگی مشارکت و همکاری با این ستاد در 
حوزه های مختلف شهری را دارد.شهردار هشتگرد بیان کرد: با توجه به 
پتانســیل های موجود در شــهر و نقش عملیاتی ستاد اجرایی فرمان امام 
)ره( در کمــک بــه مناطق محروم، ایــن آمادگی را داریم تا با همکاری و 
هم افزیی با این مجموعه در راســتای کمک به محرومیت زدایی و تقویت 
شهر  هشتگرد گام های مشترک و موثری را برداریم.سید مهدی میرغفاری 
مدیر کل ستاد فرمان امام خمینی )ره( استان البرز و غرب استان تهران با 
تبریک انتخاب جناب آقای مهندس رئیسی به عنوان شهردار هشتگرد ، 
حسن انتخاب اعضای محترم شورای اسلامی شهر را نوید بخش پیشرفت 
و عمران و آبادانی شــهر دانســت و اظهار امیدواری کرد که با تعامل و 

مشارکت اقداماتی صورت پذیرد که به نفع مردم شهر هشتگرد باشد.

مشهد / سمیرا رحمتی
رئیس امور پژوهش و فناوری شرکت گاز خراسان رضوی با بیان این 
مطلب که گاز می تواند به ســه حالت گرمایشــی، احتراقی و خوراکی 
اســتفاده شــود گفت: صرفه جویی در مصرف گاز در بخش خانگی 
موجب گازرســانی بیشــتر به دیگر بخشهای مصرفی و ایجاد ارزش 
افزوده برای این انرژی می شــود.حمیدرضا افشــون با اعلام این خبر 
اظهار کرد: مشترکان خانگی و تجاری استان حدود ۴۲درصد گاز را 

سالانه مصرف می کنند. 
در بعضی از استان ها مصرف گاز در بخش صنعت غالب است؛ اما در 
استان ما مصرف خانگی بر مصارف دیگر غلبه دارد.وی ادامه داد: در 
کشــورهای اروپایــی به ازای یک واحــد معمولی ۱۰۰متر مربعی در 
سال حدود هزار و ۲۰۰مترمکعب گاز مصرف می شود؛ اما در استان 
خراسان رضوی این عدد در طول سال حدود ۲ هزار و ۴۰۰مترمکعب 
اســت. یک آپارتمان در مشــهد در مقایسه با یک آپارتمان در کشور 
اروپایــی تقریبــاً در ســال دو برابر انرژی مصــرف می کند که این به 
نحوه ســاخت و ســاز، رعایت نشدن استانداردها و راندمان تجهیزات 

گرمایشی بستگی دارد.
رئیس امور پژوهش و فناوری شــرکت گاز اســتان خراســان رضوی 
یادآور شد: در حال حاضر همه بخاری هایی که مشترکان ما استفاده 
می کنند، رده انرژی فوق العاده پایینی دارند و راندمانشان بین ۵۰ تا 
۶۰درصد است، در صورتی که بخاری های رده Aو Bراندمانی بالای 
۸۰ درصــد دارنــد و یک بخاری بدون کیفیت در همین مقایســه در 
بهترین حالت ۲۰درصد بیشــتر مصرف انرژی دارد.افشــون عنوان 

کرد: در ســال ۱۳۹۳شــورای اقتصاد، طرحی با عنوان بهینه ســازی 
مصرف انرژی در ساختمان ها شامل خانگی، تجاری و اداری مصوب 
کرد. بخشــی از این مصوبه، بهینه ســازی موتورخانه ها و جایگزینی 
بخاری ها را شامل می شد. از سال ۹۳ اتفاقی نیفتاد تا اینکه در سال 
۹۹ نخستین طرح بهینه سازی موتورخانه ها توسط شرکت ملی گاز 

با هزینه این شرکت شروع شد. 
بند جایگزینی بخاری ها در ســال های ۹۶ و ۹۹ اصلاحیه داشــت و 
همچنان بدون آیین نامه اجرایی اســت. هر چند این طرح ها هزینه 
زیــادی دارنــد؛ اما با توجه به مصرف بــالای انرژی در بخش خانگی 
می توانند در اســتان ما کمک کننده باشــند.رئیس امور پژوهش و 
فناوری شــرکت گاز اســتان خراســان رضوی با تشریح انواع مصرف 
گاز گفت: گاز می تواند به ســه حالت گرمایشــی، احتراقی و خوراکی 
اســتفاده شــود. گرمایشی یعنی گاز برای گرم کردن محیط استفاده 
شــود، احتراقی یعنی مصرف گاز در بخش صنعت مانند گرم کردن 
کوره ها، خوراک یعنی با اســتفاده از گاز، ماده دیگری مانند صنایع 
پتروشیمی را تولید کردن. هر چقدر سهم خوراک بیشتر باشد؛ یعنی 
مــا بــا گاز، ارزش افزوده ایجاد می کنیم. برای همین در کشــورهای 
دیگر گاز برای گرمایش اســتفاده نمی شود.وی تصریح کرد: در حال 
حاضر مصرف گاز در بخش خوراک بیشترین قیمت را دارد و حدود 
۵ هزار تومان در بخش پتروشیمی است و کمترین قیمت در بخش 
خانگی لحاظ می شــود. میزان مصرف گاز در ســال ۱۴۰۰در استان 
حــدود ۱۳/۵ میلیــارد مترمکعب بود کــه ۴۲ درصد برای گرمایش 

سوزانده شده است.

کرمان ک استان  کل ثبت اسناد و املا اداره 
کرمان ک حوزه ثبت ملک منطقه دو  اداره ثبت اسناد و املا

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آئین نامه قانون تعیین تکلیف  گهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13  آ
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

قانــون  موضــوع  دوم  هیــات   140160319078012413 شــماره  رای  برابــر 
رســمی  ســند  فاقــد  ســاختمانهای  و  اراضــی  ثبتــی  وضعیــت  تکلیــف  تعییــن 
مســتقر در واحــد ثبتــی حــوزه ثبــت ملــک منطقــه دو کرمــان تصرفــات مالکانــه 
بلامعــارض متقاضــی آقــای  علــی شــهدائی بــه شناســنامه شــماره 314 کدملــی 
زنــد احمدعلــی در ششــدانگ یکبــاب کارگاه  2992434620 صــادره کرمــان فر
)کاربــری عرصــه مســکونی( بــه مســاحت 119.04 مترمربــع پــلاک شــماره105 
فرعــی از2979 اصلــی  مفــروز و مجــزی شــده از پــلاک 10 فرعــی از اصلــی مذکــور 
واقــع در بخــش3 حــوزه ثبــت ملــک منطقــه دو کرمــان  آدرس کرمــان بلــوار 
رگــراه یــادگار امــام  خریــداری از مالــک رســمی آقــای  شــهید صدوقــی نبــش بز
ز گردیــده اســت.لذا بــه منظــور اطــلاع عمــوم مراتــب در دو نوبــت  ترابــی محــر
بــه فاصلــه 15 روز آگهــی مــی شــود در صورتــی کــه اشــخاص نســبت بــه صــدور 
ــد از تاریــخ انتشــار  ســند مالکیــت متقاضــی اعتراضــی داشــته باشــند مــی توانن
اولیــن آگهــی بــه مــدت دو مــاه اعتــراض خــود را بــه ایــن اداره تســلیم و پــس از 
اخــذ رســید، ظــرف مــدت یــک مــاه از تاریــخ تســلیم اعتــراض، دادخواســت خــود 
را بــه مراجــع قضایــی تقدیــم نمایند.بدیهــی اســت در صــورت انقضــای مــدت 
مذکــور و عــدم وصــول اعتــراض طبــق مقــررات ســند مالکیــت صــادر خواهــد 

شــد. 
1461395
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کرمان ک منطقه 2  محمود مهدی زاده رییس ثبت اسناد و ملا

کرمان ک استان  کل ثبت اسناد و املا اداره 
کرمان ک حوزه ثبت ملک منطقه دو  اداره ثبت اسناد و املا

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آئین نامه قانون تعیین تکلیف  گهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13  آ
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابــر رای شــماره 140160319078012528 هیــات موضــوع قانــون تعییــن تکلیــف 
ــی  ــی اراضــی و ســاختمانهای فاقــد ســند رســمی مســتقر در واحــد ثبت وضعیــت ثبت
حــوزه ثبــت ملــک منطقــه دو کرمــان تصرفــات مالکانــه بلامعــارض متقاضیــان آقــای  
بــه شناســنامه شــماره 758 کدملــی 3090737922  مســعود عــرب گورچوئــی 
صــادره زرنــد  فرزنــد محمــد و خانــم زهــرا عــرب نژادگورچوئی به شناســنامه شــماره 
22 کدملــی 2993685120 صــادره کرمــان فرزنــد محمــد هــر کــدام نســبت بــه  ســه 
دانــگ مشــاع از  ششــدانگ یکبــاب خانــه مشــتمل بــر طبقــه فوقانــی  بــه مســاحت 
ــف  ــق بوق ــه متعل ــدانگ عرص ــع از شش ــوازی 106.8 مترمرب ــه م ــع ک 295.5  مترمرب
و در اجــاره مالــک متــن مــی باشــد پــلاک شــماره  22794 فرعــی از1783  اصلــی 
واقــع در  بخــش3  حــوزه ثبــت ملــک منطقــه دو کرمــان آدرس کرمــان خیابــان جهــاد 
شــهرک یاســین کوچــه 8 ســمت چــپ درب 7  تأئیــد خریــداری از مالــک رســمی 
آقــای سیدحســین طباطبائــی محــرز گردیــده اســت.لذا بــه منظــور اطــلاع عمــوم 
مراتــب در دو نوبــت بــه فاصلــه 15 روز آگهــی مــی شــود در صورتــی کــه اشــخاص 
نســبت بــه صــدور ســند مالکیــت متقاضــی اعتراضــی داشــته باشــند مــی تواننــد از 
تاریــخ انتشــار اولیــن آگهــی بــه مــدت دو مــاه اعتــراض خــود را بــه ایــن اداره تســلیم 
و پــس از اخــذ رســید، ظــرف مــدت یــک مــاه از تاریــخ تســلیم اعتــراض، دادخواســت 
خــود را بــه مراجــع قضایــی تقدیــم نمایند.بدیهــی اســت در صــورت انقضــای مدت 
مذکــور و عــدم وصــول اعتــراض طبــق مقــررات ســند مالکیــت صــادر خواهــد شــد. 
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گهی مزایده اموال غیر منقول آ
خانــم معصومــه رســتم پورفرزنــد حســن بــه شــش 702483613 صــادره تربــت حیدریــه بــه اســتناد ســند نکاحیــه شــماره 7995 مورخــه 1386/04/21 دفتــر ازدواج شــماره 68 تربــت حیدریــه 
مبــادرت بــه صــدور اجرائیــه ای علیــه حســن قائنــی بــه تعــداد 25 عــدد ســکه بهــار آزادی از مجمــوع 200 عــدد ســکه تمــام بهــار آزادی محاســبه شــده بمبلــغ 39/040/000/000 ریــال ســی و نــه 
میلیــارد و چهــل میلیــون ریــال را نمــوده کــه پرونــده ای بــه کلاســه 9700347 در شــعبه اجــرای ایــن ثبــت تشــکیل کــه پــس از ابــلاغ اجرائیــه و ســیر مراحــل قانونــی حســب تقاضــای بســتانکار 
ســهم الارث مدیــون از محمــد ابراهیــم قائنــی از شــش ســهم مشــاع از 5/16 ســهم ششــدانگ پــلاک ثبتــی 164 فرعــی از 233 اصلــی بخــش یــک اربعــه از اراضــی حســنی ســفلی واقــع در خیابــان 
فردوســی شــمالی ســلیمانی 51 - نبــش کوچــه ســلیمانی 51/5 کــه فاقــد تحدیــد حــدود میباشــد و بــا اوصافــی بشــرح اینکــه ملــک مذکــور بــه مســاحت 165 متــر مربــع و زیــر بنــای طبقــه همکــف 
 PVC حــدود 110 متــر مربــع و طبقــه اول نیــز حــدود 110 متــر مربــع دارای نمــای ســرامیک در طبقــه همکــف و حیــاط تــا ارتفــاع 2 متــر هــر طبقــه در داخــل دارای دو اتــاق خــواب و بدنــه بــه وســیله
تــا زیــر ســقف پوشــانده شــده و آشــپزخانه دارای کابینــت فلــزی و تازیــر ســقف ســرامیک میباشــد دارای سیســتم ســرمایش در هــر دو طبقــه کولــر آبــی و سیســتم گرمایــش بخــاری گازی ســازه 
مزبــور دارای قدمــت ســاخت بــالای 30 ســال بــوده و همچنیــن فاقــد مشــخصات آییــن نامــه 2800 زلزلــه ســاختمان دارای امتیــازات آب مشــترک بــرای دو طبقــه و گاز و بــرق مجــزی بــرای هــر 
طبقــه میباشــد کــه مقــدار دو قســمت از هفــت قســمت باســتثنای بهــای ثمــن عرصــه و اعیــان از شــش ســهم مشــاع از 16/5 ســهم ششــدانگ پــلاک فــوق در قبــال کل طلــب بســتانکار و هزینــه 
ــر نظریــه مــورخ 1401/11/19  هیــات ســه نفــره 41/60 ســهم مشــاع از 685/60 ســهم مشــاع از کل 16/5 ســهم ششــدانگ پــلاک ثبتــی 164 فرعــی بــه مبلــغ  هــای اجرایــی بازداشــت و کــه براب
زیابــی شــده لــذا مزایــده مقــدار 41/60  ســهم مشــاع از 685/60  ســهم مشــاع از کل 16/5 ســهم ششــدانگ  3/453/000/000  ریــال ســه میلیــارد و چهــار صــدو پنجــاه و ســه میلیــون ریــال ار
پــلاک فــوق از ســاعت نــه الــی دوازده روز شــنبه مــورخ بیســتم اســفند مــاه هــزار و چهارصــد و یــک در اداره ثبــت اســناد و امــلاک تربــت حیدریــه واقــع در خیابــان شــهید ســلیمانی از طریــق 
ــارد و چهــار صــدو پنجــاه و ســه میلیــون ریــال شــروع و بــه بالاتریــن قیمــت پیشــنهادی نقــداً فروختــه می.شــود لازم بــه ذکــر اســت  مزایــده بــه فــروش مــی رســد مزایــده از مبلــغ ســه میلی
پرداخــت بدهیهــای مربــوط بــه ،آب بــرق گاز اعــم از حــق انشــعاب و یــا حــق اشــتراک و مصــرف در صورتــی کــه مــورد مزایــده دارای آنهــا باشــد و نیــز بدهیهــای مالیاتــی و عــوارض شــهرداری و 
غیــره تــا تاریــخ مزایــده اعــم از اینکــه رقــم قطعــی آن معلــوم شــده یــا نشــده باشــد بــه عهــده برنــده مزایــده اســت و نیــز در صــورت وجــود مــازاد وجــوه پرداختــی بابــت هزینههــای فــوق از محــل 
مــازاد بــه برنــده مزایــده مســترد خواهــد شــد و نیــم عشــر و حــق مزایــده نقــداً وصــول مــی گــردد ضمنــاً چنانچــه روز مزایــده تعطیــل رســمی ،گــردد مزایــده روز اداری بعــد از تعطیلــی در همــان 

ر برگــزار خواهــد شــد.  ســاعت و مــکان مقــر
1401/12/8 : تاریخ انتشار
ک تربت حیدریه رئیس اداره ثبت اسناد و املا

اخطاریه دفترخانه
نــام و نــام خانوادگــی مخاطــب: قــدرت الــه محمــدی شــغل آزاد اقامتــگاه و آدرس مجهــول 
المــکان . موضــوع: بــا ســلام بــه اســتحضار مــی رســاند خانــم ســلیمه شــعبانی دهشــالی بــا 
ارائــه دادنامــه شــماره 14014959 پرونــده کلاســه 14002569 شــعبه 201 دادگاه خانــواده 
مجتمــع قضایــی خانــواده 2 تهــران جهــت ثبــت طــلاق بــا شــما بــه ایــن دفتــر مراجعــه نمــوده 
انــد ظــرف یــک هفتــه پــس از ابــلاغ ثبــت حضــور در دفتــر اقــدام در غیــر ایــن صــورت طــلاق 

ثبــت و اجــرا خواهــد شــد
راه پونک-نبــش کوچــه ســوم مجتمــع  آدرس دفترخانــه: اشــرفی اصفهانــی - پایینتــراز چهــار
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گلستان :  آموزش فنی و حرفه ای استان  کل  مدیر 

استان گلستان، میزبان مسابقات ملی مهارت در رشته فناوری اطلاعات می شود
گلستان / گروه استان ها: حمزه کرایلو مدیرکل آموزش فنی و حرفه 
ای استان گلستان از میزبانی استان در بیستمین دوره مسابقات ملی 
مهارت در رشــته فناوری اطلاعات خبر داد.کرایلو گفت: بزرگترین 
رویداد مهارتی در نظام آموزش فنی و حرفه ای کشور، مسابقات ملی 
مهارت است که بستری مناسب برای ایجاد رقابت های علمی و سالم 
بین مهارت  آموختگان و نیز عرصه کشــف اســتعدادهای مهارتی در 
سطح جامعه به شمار می آید.وی افزود: هدف از برگزاری مسابقات ملی 
مهارت، ارتقاء فرهنگ مهارت آموزی در بین جوانان کشــور، معرفی 
آموزش های مهارتی و تبیین اهمیت و نقش آن در توســعه اقتصاد، 
جلب نظر مسئولان تصمیم گیر و تصمیم ساز در توسعه آموزش های 
مهارتی، ظرفیت ســازی در بین بنگاه های اقتصادی، آموزشــگاه های 

آزاد فنی و حرفه ای، صنایع و صنوف برای مشارکت حداکثری در این 
رویداد، رشــد انگیزه های اجتماعی برای کسب مهارت، افزایش بهره 
وری آموزش های مهارتی، ارتقاء و تکمیل مهارت به اقشار مختلف در 
مقاطع مختلف تحصیلی و دانشگاهی با چشم انداز بستر سازی برای 
ایجاد فرصت های اشتغال پایدار است.کرایلو بیان کرد: بیستمین دوره 
مســابقات ملی مهارت در رشــته فناوری اطلاعات به میزبانی استان 
گلســتان از تاریخ ۱۲ لغایت ۱۶ اســفند برگزار خواهد شــد.مدیرکل 
آموزش فنی و حرفه ای گلستان اظهار کرد: این مسابقات در ۵ رشته 
پردازش ابری، توســعه نرم افزارهای موبایل، طراحی و توســعه وب، 
مدیریت سیســتم های تحت شــبکه و راهکارهای نرم افزاری برای 

تجارت با ۷۳ شرکت کننده از ۲۸ استان به رقابت می پردازند.

كوتاه از استان ها

كوتاه از استان ها

بازدید رئیس سازمان 
 فرهنگی شهرداری گرگان 
از کارخانه نوآوری مشهد

گلســتان / گروه اســتان ها: کریم علمی 
رئیس ســازمان فرهنگــی، اجتماعی و 
ورزشــی شــهرداری گرگان بــه همراه 
معاونــان و مشــاور ســازمان از کارخانه 
نوآوری مشهد مقدس بازدید به عمل آورد. 
در این بازدید آقای مهندس سرابی رئیس 
کارخانه نوآوری به همراه مدیران و معاونان 
مجموعه، ضمن همراهی به تشــریح مهم 
تریــن اقدامات کارخانــه نوآوری و نقش 
آن در حوزه شــهرداری مشهد پرداختند. 
کارخانه نوآوری بر اساس تفاهم نامه ای که 
با شهرداری مشهد دارد در حوزه طراحی و 
پیاده سازی محتوایی، شتاب دهی کسب 
و کار، شبکه سازی، برگزاری رویدادهای 
آموزشی، هوشمندسازی مدیریت شهری 
و هــم افزایــی، تولید محتــوا فرهنگی و 
اجتماعی، اســتفاده از ظرفیت نخبگان و 
کنار هم قرار دادن زیست بوم شرق کشور 
فعالیــت دارد. در این بازدید کریم علمی 
ضمــن بازدید از بخش هــای فرهنگی و 
اجتماعــی کارخانه نوآوری بر بهره مندی 
از الگوهای موفق شرکت های دانش بنیان 
و خلاق کارخانه نوآوری در حوزه فرهنگی 
و اجتماعی شــهر گرگان تاکید کرد و در 
همین راستا با برخی از شرکت های موفق، 
جهت حضور در شــهر گــرگان و معرفی 
ایــده و برنامــه های کاربردی گفت و گو و 

هماهنگی لازم انجام شد.

ح شد؛ طی نشستی مطر

ح   سهم استان سمنان از طر
 یک میلیارد درخت

 2/5 میلیون درخت 
در هر سال است 

ســمنان / گروه استان ها:  اداره کل منابع 
طبیعی وآبخیزداری اســتان ســمنان  به 
منظور برنامه ریزی و انسجام در برگزاری 
هرچه بهتر هفته نکوداشت منابع طبیعی 
و آبخیزداری ، جلسه هفته منابع طبیعی 
وآبخیــزداری به ریاســت جعفرمرادی 
حقیقــی مدیــر کل برگزار شــد .در این 
جلسه پس از تلاوت آیاتی چند از کلام ا... 
مجید، مسوول روابط عمومی و دبیر ستاد 
هفته منابع طبیعی اداره کل گزارشــی از 

برنامه های سال گذشته را بیان کرد.
جعفرمــرادی حقیقی مدیــرکل منابع 
طبیعی و آبخیزداری استان سمنان گفت: 
با هدف مشــارکت مردم در سرســبزی و 
آبادانی اســتان، آمــاده توزیع ۹۰۰ هزار 
اصله نهال در سال جاری هستیم. مرادی 
حقیقی همچنین گفت: تولید و کاشــت 
یــک میلیارد درخت توســط دولت طی 
چهار سال برای کشور در دستور کار قرار 
گرفته که از این میزان، ۱۰ میلیون اصله 
درخت برای اســتان سمنان تعیین شده، 
سالی دو و نیم میلیون باید در استان تولید 

وکاشت شود. 
مــرادی حقیقــی افزود: ایــن طرح یک 
طرح مردمی اســت که در کشــور تحت 
عنوان طرح مردمی کاشــت یک میلیارد 
درخــت نامگذاری شــده که امید آن می 
رود ضمن اطلاع رســانی هــای جامع و 
اســتفاده از ظرفیت معدنکاران و صنعت، 
بهره برداران و عشــایر، تمامی تشکلهای 
مردم نهاد، آموزش وپرورش، دانشگاه ها و 
سمن ها با موفقیت در استان نیز به اجرا در 
آید. جعفرمرادی حقیقی گفت: حراست از 
اراضی ملی و منابع طبیعی کشور به عنوان 
ســرمایه های ملی با مشارکت و همکاری 
مردم میسر و شدنی است. در ادامه معاونین 
،فرمانده یگان حفاظت ، روســای ادارات 
حراســت ، آموزش ، ترویج، جنگلداری و 
جنــگل کاری به عنوان اعضاء هفته منابع 
طبیعی در خصوص برگزاری هفته منابع 
طبیعــی و آبخیــزداری و طــرح مردمی 
کاشــت یک میلیارد درخت دیدگاه های 
خود را مطرح کردند .جعفرمرادی حقیقی 
مدیرکل هدف از این نشست را هماهنگی 
لازم بــرای برگزاری هفته منابع طبیعی و 
آبخیزداری وضرورت مدیریت مالی اعلام 
کــرد و افــزود : هفته آینده این نشســت 
با حضور اعضای ســتاد بزرگداشت هفته 
منابع طبیعی وروسای ادارات منابع طبیعی 
وآبخیزداری برگزار خواهد شــد  .جانشین 
رئیس ســتاد هفته منابع طبیعی اداره کل 
همچنین بر هر چه بهتر برگزار شــدن این 
هفته و بر استفاده از همه ظرفیت های برون 
سازمانی و تبلیغات محیطی و اطلاع رسانی 
در راستای اهداف سازمان منابع طبیعی و 

آبخیزداری تاکید کرد .

 برگزاری دوره آموزشی 
اطفاء حریق در شرکت برق 

منطقه ای سمنان
ســمنان / گروه استان ها: با همکاری واحد 
ایمنی و با حضور تعدادی از کارکنان معاونت 
بهره برداری و حراســت پست های انتقال و 
فوق توزیع شــرکت برق منطقه ای سمنان 
، جلســه ایمنی با موضــوع اطفاء حریق در 
 ســالن معاونت بهره برداری  این شــرکت 

برگزار شد .
 خادمیان، کارشــناس آموزش آتش نشانی 
استان ســمنان و مدرس این جلسه، هدف 
از برگزاری این جلســه را حفظ آمادگی در 
مواجهه با حوادث مربوط به  آتش ســوزی 
و همچنیــن افزایش آگاهی ها و مهارتهای 
عمومــی کارکنان  با کلیات مفاهیم ایمنی 
و آتــش نشــانی و فراگیــری راهکارهای 
جلوگیری از توســعه حریــق و کنترل آن 
دانســت .مدرس دوره در خصوص آشنایی 
و کاربــرد انواع کپســول های اطفاء حریق، 
مهارت های ایمنی اطفاء حریق، انواع حریق 
و نحوه مواجهه با آن، آشــنایی با انواع مواد 
قابل اشــتعال، روش های اســتفاده از ابزار 
خاموش کننده ها و نحوه اســتفاده از آنها، 
مدیریت سوانح، رعایت اصول ایمنی فردی 
در هنــگام وقوع آتش توضیحاتی ارائه نمود 
. در  پایان شــرکت کننده به صورت عملی، 
نحوه کار با کپســول های آتش نشــانی و  
اطفاء حریق را اجراء نمودند. محمد مهدی 

وحدتی/ مدیر دفتر روابط عمومی

مدیر شرکت ملی  پخش فرآورده های نفتی 
منطقه کردستان اظهار کرد:

 تامین و توزیع بیش از 
   25   هزار تن گاز مایع 
در استان کردستان 

کردســتان / گروه اســتان ها: ازابتدای سال 
جــاری تاکنون بیش از۲۵ هزارتن گازمایع 
دراســتان از طریق ۷ شرکت موزع تامین و 
 توزیع شــده است که نسبت به مدت مشابه 
ســال قبل با کاهش ۹ درصدی همراه بوده 
است .مدیرشرکت ملی  پخش فرآورده های 
نفتی منطقه کردســتان در دیدار با فرماندار 
شهرستان قروه ضمن بیان مطلب فوق  واعلام 
اهداف و بیان برنامه های منطقه کردســتان 
اظهــار امیدواری کــرد : باتعامل و همکاری 
 فرمانــداری با پخش منطقه کردســتان در 
راســتای سوخت رســانی مطلوب ، افزایش 
زیرســاخت های  سوخت رسانی ،پیشگیری 
و مبــارزه با عرضه خارج ازشــبکه فرآورده 
های نفتی و .... عملکرد مناســبی  داشــته 
باشــیم.جهانبخش نوکانی از وجود ۱۰ هزار 
خانوار مصرف کننده نفت ســفید سوز که بر 
اساس آخرین راستی  آزمایی صورت گرفته 
مصــرف کننده گاز مایع هســتند خبرداد و 
اظهارداشــت :گازمایع این دسته از  مصرف 
کنندگان از طریــق ۱۳۰ نمایندگی توزیع 
در اســتان توزیع می گردد. نوکانی با اشــاره 
به توزیع الکترونیک گاز مایع در اســتان در 
راســتای ارائه خدمات مطلوب به  شهروندان 
،تحقــق دولت الکترونیــک وتحقق حقوق 
شــهروندی ازتوزیــع ماهانه بیش از ۲۳۰۰ 
تــن گاز  مایــع با فعالیت ۸ باب تاسیســات 
گازمایع دراســتان خبرداد و اظهار داشــت 
:هیــچ گونه کمبــودی در  خصوص عرضه 
گار مایــع جهت مصرف کننــدگان واقعی 
گاز مایع وجود ندارد. وی ســپس با اشــاره 
اهمیت مصرف گاز مایع و ساماندهی توزیع 
این فرآورده با اســتفاده از  زیرســاخت  های 
الکترونیکی در سطح استان خواستار تعامل 
و همــکاری فرمانــداری با این شــرکت  در 
راســتای  توزیع الکترونیکی گاز مایع جهت 
شناسایی مصرف کنندگان واقعی ،مدیریت 
مصرف  ،جلوگیری از  عرضه خارج ازشــبکه 
و... این فرآورده شــد  و افزود :ســازمانهای 
متولی مانندجهاد کشاورزی ،صنعت  ،معدن 
و تجــارت و.. باید نســبت به الزام ذینفعان و 
شرکت های تولیدی زیر مجموعه خود جهت 
ثبت  نام در ســامانه درخواســت فرآوده های 
  http://newtejaratasan.niopdc.ir  نفتی
اقدام تا نسبت  به تامین و توزیع الکترونیکی 
گازمایــع مورد نیاز این شــرکت ها نیز اقدام 
و از عرضه خارج ازشــبکه  گازمایع جلوگیری 
شود.این مقام مسئول کنترل و نظارت بر نحوه 
توزیع گاز مایع را جز وظایف سازمان صنعت 
،معدن و  تجارت استان عنوان نمود و با تاکید 
بر نا ایمن و غیراســتاندارد بودن اســتفاده از 
کپســول گازمایع)  LPG ( به عنوان سوخت 
خودرو اظهار داشــت:میزان گاز مایع جذب 
شده دراستان جهت مصارف  خانگی و اصناف 
مورد تائید سازمانهای متولی می باشد. فرماندار 
قروه نیز با بیان شــرایط اقتصادی شهرستان 
خدمات و اقدامات شرکت ملی پخش فرآورده 
 هــای نفتی منطقه را لازمه تحرک و پویایی 
چرخه اقتصادی این شهرســتان برشمرد و از 
زحمات و  تلاشــهای کارکنان پخش منطقه 
کردســتان در سوخترســانی مطلوب در این 

شهرستان تشکر وقدردانی  نمود.

استانها 6

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در جشنواره و نمایشگاه ملی »مسیر زآینده«:

آفرینی می کند که در فولاد مبارکه ارزش  کیمیایی است  کسیر و  نوآوری؛ ا
اصفهان / گروه استان ها: محمدیاسر طیب نیا مدیرعامل شرکت فولاد 
مبارکه در جشنواره و نمایشگاه ملی »مسیر زآینده« اظهار کرد: باید 
نگاه ما در کشــور نگاهی متفاوت شــود و در همه عرصه ها نظیر تولید، 
خرید، فروش و حتی مدیریت و حکمرانی سازمانی، نوآوری را جاری 
کنیم. همچنین مدیران صنعتی باید به دنبال نوآوران و شــرکت های 
دانش بنیان بروند. علاوه براین صنایع باید به سمت شرکت هایی بروند 
که نیروهای دانشــی و دانش، ارزش اصلی آن ها هســتند. نکته دیگر 
این اســت که باید نگاه از بنچ مارک ها و گام نهادن در مســیر آن ها به 
سمت تولید با محوریت نوآوری باشد.مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه 
تصریح کرد: جشنواره و نمایشگاه ملی »مسیر زآینده« به منظور تولید 
با محوریت نوآوری برگزار می شــود تا با افزایش همکاری ها و کمک 
شــرکت های دانش بنیان، این اتفاقات مهم در فولاد مبارکه، اســتان 
اصفهــان و کشــور رقــم بخورد تا بتوانیم به قطــب نوآوری در منطقه 
تبدیل شویم.طیب نیا گفت: بشر از گذشته آرزوی های زیادی داشته 
و با تلاش مداوم، بسیاری از آن ها را محقق کرده است ولی یکی از این 
آرزوها دسترســی به علم کیمیا بود که هنوز کســی به آن دســت پیدا 

نکرده اســت. دانشمندان بزرگی مثل جابربن حیان، ابوریحان بیرونی 
که از دانشمندان بزرگ به شمار می آیند از جمله افرادی بودند که به 
این مهم دســت پیدا نکردند.طیب نیا اظهار کرد: فولاد مبارکه امروز 
به خودکفایی بالای ۹۰ درصد در تامین داخلی تجهیزات رســیده  و 
درصدد توســعه نوآوری اســت؛ تداوم این روند تضمین کننده رشد و 
پیشــرفت این شــرکت خواهد بود؛ صنعت فولاد کشــور در سال های 
آینده از بســیاری از مزایای کنونی برای تولید فولاد بهره مند نخواهد 
بــود، بنابرایــن فــولاد مبارکه در گام دوم خود برای تغییر نگاه و تغییر 
رویکرد برنامه دارد.مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه تصریح کرد: در 
کشــور ما بیش از ۱۰۰میلیون تن مجوز ایجاد کارخانه وجود دارد که 
البته تا ۱۳ یا ۱۴ ســال آینده چالش هایی نظیر مواد اولیه گریبان گیر 
صنعت فولاد می شــود همچنین محدودیت های دیگر نظیر انرژی از 
جمله گاز و افزایش قیمت آن ها نیز مزید بر علت می شود. علاوه بر این 
موضوع حمل ونقل نیز به عنوان پاشنه آشیل صنعت فولاد موضوع مهم 
دیگری است که باید مورد توجه قرار گیرد.وی ادامه داد: هدف گذاری 
فولاد مبارکه از تولید ۲۵ میلیون تن فولاد به درآمدزایی ۱۵ میلیارد 

دلار در چشم انداز آینده تغییر پیدا کرده که شامل سرمایه گذاری در 
کســب وکارهای جدید اســت. امروزه تجهیزات یک صنعت شاخصی 
نیســت کــه آن صنعت را با دیگر صنایــع متمایز کند بلکه تخصص و 
دانــش نیروی انســانی، آن صنعــت را متمایز می کند، بنابراین باید به 
سمت نوآوری باز و سرمایه گذاری در شرکت های دانشی برویم.طیب 
نیا تصریح کرد: در حال حاضر بســیاری از شــرکت های دنیا تجهیزاتی 
دارند که در صنعت کشور ما نیز چنین امکاناتی وجود دارد و اما باید با 
استفاده از نیروهای دانشی، موضوع دانش بطور ویژه ای در این شرکت 
ها فعال شود به همین خاطر ما باید با رویکرد تحقیق و توسعه زمینه  
را برای توســعه زیســت بوم فناورانه در کشــور مهیا کنیم. امروز دیگر 
ماشین آلات کار نمی کنند که به همین خاطر با روی اوردن به نوآوری 
باز باید در این زمینه فعال باشیم.وی خاطرنشان کرد: نیروی انسانی 
دانشی یکی از شاخصه هایی است که در این سازمان ها با رویکردهای 
متفاوت به کار گرفته می شــود. به همین خاطر فولاد مبارکه به دنبال 
نگاه تحولی و تحول در نگاه اســت که البته این موضوع با تغییر افراد، 

مدیران و ساختارها انجام نمی شود.

خبر ویژه

اردبیل / گروه اســتان ها: علیرضا دلداده مقدم 
به نقل از مدیر سامانه هوشمند سوخت گفت: 
از هفته آینده سامانه ای راه اندازی می شود که 
مردم می توانند با مراجعه به آن، مطلع شوند که 
کارت سوخت خود را در کدام جایگاه سوخت 
جا گذاشــته اند.علیرضا دلداده مقدم به نقل از 
مدیر ســامانه هوشمند سوخت گفت: از هفته 

آینده سامانه ای راه اندازی می شود که مردم 
مــی توانند با مراجعه به آن، مطلع شــوند که 
کارت سوخت خود را در کدام جایگاه سوخت 
جا گذاشته اند.دلداده افزود: از نیمه دوم آذرماه 
۱۴۰۱ صدور کارت ســوخت مردم آغاز شده و 
ما بقی کارت ها که ۳۵۰ هزار عدد هســتند تا 
نیمه اول اســفند تولید می شــوند و در اختیار 

مردم قرار می گیرند.وی بیان کرد: تامین تراشه 
موجود در کارت سوخت بدلیل وارداتی بودن، با 
مشکلاتی روبه رو شده بود که اکنون بر طرف 
شــده است.دلداده با توصیه به مردم که تلاش 
کنند کارت ســوخت خود را گم نکنند، اضافه 
کــرد: تولید مجدد کارت ســوخت هزینه بر و 

زمان بر است.

در راستای عمل  به مسئولیت اجتماعی؛ 

گردانده می شوند کارت های جا مانده در جایگاه های سوخت به مردم باز

آبفای مشهد کشور عراق از مرکز مهاب شرکت  بازدید وزیر منابع آب 
مشهد / سمیرا رحمتی

عــون ذیــاب عبدا... وزیر منابع آب عراق با حضور در شــرکت آب 
و فاضلاب مشــهد از مرکز مهاب این شــرکت بازدید کرد. در این 
بازدید که با حضور معاون آب و آبفای وزیر نیرو انجام شــد، مدیر 
عامل شرکت آب و فاضلاب مشهد، اطلاعات کلی از چگونگی بهره 
برداری و عملکرد سه بخش مرکز مهاب این شرکت شامل تله متری 
و مرکز هوشمند پایش تصویری تاسیسات، پایش تصویری حراست 
و مرکز سامانه ستاب ارائه کرد.حسین اسماعیلیان با اشاره به اقلیم 
خشــک و نیمه خشــک استان خراسان رضوی و شهر مشهد اظهار 
داشت: تأمین آب کلانشهر مشهد که سالانه پذیرای ده ها میلیون 
نفر زائر و مسافر می باشد از پیچیدگی های خاصی برخوردار بوده 
و در حال حاضر ۶ هزار کیلومتر شــبکه آب شــرب و ده ها ایستگاه 
پمپاژ و مخزن ذخیره آب در مشــهد داریم. وی همچنین با بیان 
اینکه ۸۲ درصد شــبکه فاضلاب در این کلانشــهر اجرا شده افزود: 
۵ تصفیــه خانــه فاضلاب مدرن در مشــهد وجود دارد که فاضلاب 

تصفیه شده را به صورت پساب در اختیار بخش صنعت و کشاورزی 
و فضای سبز قرار می دهد؛ از طرفی از لجن تصفیه خانه های مذکور 
نیز کود کشاورزی تولید می شود. اسماعیلیان مرکز مهاب و سامانه 
های مستقر در این مرکز را به نوعی منحصر به فرد دانست و تصریح 
کرد: تمامی مطالعات انجام شده، اجرا و تجهیز کلیه این مرکز چه به 
لحاظ سخت افزاری و نرم افزاری، تولید داخل بوده و ما با استفاده 
از ظرفیت شــرکت های دانش بنیان بومی توانســتیم این مرکز را 
راه اندازی نموده و در حال حاضر نیز به دنبال هوشــمند ســازی 
مدیریت آب هستیم که بر اساس هوش مصنوعی پایه گذاری می 
شود. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب مشهد همچنین امنیت مرکز 
مهــاب را مثــال زدنی عنــوان کرد و گفت: برای اجرای این مرکز از 
شبکه اختصاصی و مستقل استفاده شده که ضریب امنیتی بالایی 
دارد. وزیــر منابــع آب عراق نیز در این بازدید با اشــاره به اهمیت 
آب بــه عنــوان عنصر حیاتی برای مردم، بر تلاش همه جانبه برای 
مدیریت آب تأکید کرد. عون ذیاب، مرکز هوشمند مهاب در شرکت 

آب و فاضلاب مشــهد را یک مرکز هوشــمند و مدرن برشــمرد که 
کمک شایانی به مدیریت بهتر توزیع آب در شهر زیارتی مشهد می 
نماید. وی با اشــاره به بحران آب به عنوان یک موضوع بین المللی 
خاطرنشــان کرد: در عراق ســرانه مصرف آب به ازای هر شــهروند 
۸۰۰ تا ۸۵۰ لیتر در شبانه روز است که مصرف بسیار بالایی بوده 
و برنامه ریزی ما بر این اســت که این میزان را تا ۲۵۰ لیتر کاهش 
دهیم. ذیاب همچنین یکی دیگر از مشکلات آبی پیش روی عراق 
را آبیاری فضای سبز با آب شرب عنوان کرد و گفت: اینکه در شهر 
مشــهد فضای ســبز با آب غیر شــرب آبیاری می شود قدم بسیار 
بزرگی اســت و ما هم باید در همین راســتا برنامه ریزی کنیم. وزیر 
منابع آب عراق ضمن قدردانی از اقدامات بسیار مهم انجام شده در 
شــرکت آب و فاضلاب مشــهد، انتقال تجربه این شرکت با سازمان 
های مربوط به آب در کشــور عراق و خصوصا برای شــهرهای کربلا 
و نجــف را از مهنــدس جوانبخــت معاون آب و آبفای وزارت نیرو و 
اسماعیلیان مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب مشهد خواستار شد.

قزوین / گروه استان ها: استاندار قزوین گفت: برای 
مدیریت ترافیک داخل شهر قزوین نشستی با راهور، 
شهرداری، معاونت عمرانی و دستگاه های نظارتی 
برگزار شــود تا در صورت صلاحدید و کارشناسی 
دقیق طرح زوج و فرد هسته اصلی شهر در روزهای 
منتهی به نوروز اجرا شود.محمدمهدی اعلایی در 
جلسه شورای راهبری ترافیک استان قزوین اظهار 
کرد: موضوع تصادفات رانندگی به ویژه تصادفاتی 
که منجر به تلفات می شــوند موضوعی اســت که 
اهمیــت آن به دلیل مطرح بودن جان انســان ها 
قابل انکار نیســت و باید در دســتور کار ویژه قرار 
بگیرد.وی گفت: آمارهایی که اخیراً توسط مراجع 
رســمی استخراج شده نشان دهنده این است که 

به ازای هر فوت ثبت شده، هشت میلیارد و ۳۰۰ 
میلیون تومان خسارت مالی به کشور وارد می شود 
و هفت تا ۹ درصد تولید ناخالص داخلی کشــور 
متأثر از تصادفات رانندگی است.اســتاندار قزوین 
بیــان کرد: موضــوع تصادفات متأثر از یک متغیر 
نیســت و متغیرهای مؤثــر برای این موضوع زیاد 
اســت و نمی توان آن ها را نادیده گرفت و اقدامات 
لازم را بایــد بــا واقعیت های موجود انجام داد.وی 
در ادامه تصریح کرد: مانند سال قبل به طور قطع 
از ظرفیت گروه های جهادی استفاده خواهیم کرد 
و با مســئولیت دفتر فنی استانداری باید اقدامات 
لازم انجام شــود، البته در زمینه کاهش تصادفات 
این موضوع اصل نیست و در حد و اندازه خود تأثیر 

دارد.این مســئول خاطرنشــان کرد: برای امسال 
جریمــه عدم رعایت فاصلــه طولی باید به عنوان 
ابتکار استان مورد بررسی و کارشناسی قرار گیرد 
و با یک اقدام تبلیغی مناســب و همکاری نیروی 
انتظامی و گروه های جهادی اجرایی شــود تا آمار 
تلفات تصادفات کاهش یابد. وی گفت: براســاس 
آمار کمیته مدیریت سوانح رانندگی کشور، نقش 
راهداری و حمل و نقل جاده ای در کاهش تصادفات 
بسیار مهم است و به همین دلیل برای نقاط حادثه 
خیز باید برنامه ریزی جدی صورت گیرد.استاندار 
قزویــن اظهار کرد: نقاط پرحادثه اســتان قزوین 
بیشتر در مسیرهای اصلی قرار دارد و برای کاهش 
تصادفــات در این نقاط باید از ظرفیت های بخش 

دولتی هم استفاده کرد و در این نقاط برنامه های 
جــذاب فرهنگی و پذیرایــی مختصر هم صورت 
گیرد.وی بیان کرد: برای داخل شــهر نشســتی با 
راهور، شــهرداری، معاونت عمرانی و دستگاه های 
نظارتــی برگزار شــود تا در صــورت صلاحدید و 
کارشناســی دقیق طرح زوج و فرد هســته اصلی 
شهر در روزهای منتهی به نوروز اجرا شود.اعلایی 
در پایان تأکید کرد: پیاده راه کردن هسته تاریخی 
و مرکزی شهر هم از دیگر نکاتی است که می تواند 
از طرفــی منجر به باز شــدن گره های ترافیکی و 
از طرفــی هــم منجر به فعال شــدن فعالیت های 
اقتصادی آن منطقه شــود و این موضوع هم باید 

در دستور کار قرار گیرد.

ح کرد؛ استاندار قزوین مطر

ح ترافیک در روزهای منتهی به نوروز  احتمال اجرای طر
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كوتاه از جامعه

آتش نشان تکرار شد؛ باز هم داستان حریق یک ساختمان و شهادت 

جدال با آتش و ساختمان های نا ایمن
  بهناز غفاری / گروه جامعه

سال ۹۵ پلاسکو سوخت و خاکستر شد و 
مرگ شماری از آتشنشانان و شهروندان 
در ایــن حادثه، خاطره تلخی را برای نه 
تنهــا تهرانی ها بلکه بــرای ایرانیان رقم 
زد. پلاســکو ســوخت و بعد از آن همه 
مسئولان به یاد ساختمان های ناایمن و 
میزان ایمن بودن ســاختمان های بلند 
مرتبــه افتادند و جلســات و کمیته های 
مختلفی در این راســتا شــکل گرفت اما 
بعــد از مدتی نتایج جلســات به کمدها 
رفــت و از آن همــه تــلاش برای ایمنی 
ساختمان های کلانشهر تهران، تنها چند 
ساختمان از جمله آلومینیوم ایمن شد و 
ایمن سازی مابقی ساختمان ها مشمول 
گذشت زمان شده و به فراموشی سپرده 
شد. در حالی پلاسکو می توانست راه گشا 
و زمینه ســاز یــک اتفاق ملی در عرصه 
بهبود ایمنی شــهر باشد که نشد!.ایمن 
ســازی ساختمان ها به فراموشی سپرده 
شــد تا اینکه حادثــه متروپل در آبادان 
رخ داد، ســاختمانی در حال ساخت که 
بنــا به دلایل مختلــف ناایمن بود و فرو 
ریخت و بار دیگر این حادثه سبب شد که 
مسئولان به یاد ایمن سازی ساختمان ها 
و اساسا شناسایی ساختمان های ناایمن 
بیفتند. باز کمیته ها تشــکیل و جلسات 
مختلفــی برگزار شــد و نهایتــا با پای 
کارآمدن مســئولان در سطوح مختلف 
مســئله ایمن ســازی ساختمان ها وارد 
مرحله جدیدی شــد و شهرداری تهران 
نیز از لیستی سخن گفت که در آن ۱۲۹ 
ســاختمان پرخطر در تهران شناسایی 
شده بودند. هرچند هموز خبری از انتشار 
آن لیست نیست اما متروپل تلنگر بزرگی 
برای رصد و پایش ایمنی ساختمان های 
تهران بود اما در گیر و دار انتشــار و عدم 
انتشار این لیست، خبر آمد که ساختمان 
۱۵۳ در خیابــان بهار جنوبی حدفاصل 
خیابان ســمیه و طالقانی طعمه حریق 

شده است.

آتش نشانی بارها اخطار و تذکرات را 
به مالک ساختمان 153 داده بود

ساختمانی ۱۰ طبقه تجاری_اداری که 
از ســاعت ۱۰ صبح روز  ششم اسفندماه 
شــروع به سوختن کرد و با شهادت یک 
آتش نشــان در حوالی ســاعت ۲۴ مهار 
شد، ســاختمانی که به گفته مسئولان 
شــهرداری اخطاریــه ناایمنی دریافت 
کــرده بــود و حتی پلمب شــده بود اما 
بــه دلایلــی فک پلمب شــده و فعالیت 
در این ســاختمان ناایمن از ســر گرفته 
می شــود.موضوعی که موجبات انتقاد 
اقبال شــاکری نماینده مردم تهران در 
مجلــس را فراهم کرده و او می گوید: هر 
هزینــه ای که در حــوزه ایمنی میدهیم 
ناشی از بی توجهی بهره مندان و مالکان 
از اخطارهایی اســت کــه در این زمینه 
ســازمان آتش نشــانی ارائه می دهد و 
ســازمان آتشنشــانی کار خود را در باره 
این ساختمان به نفع مطلوب انجام داده 
و چندین بار اخطارها و تذکرات لازم را به 
مالک و بهره برداران ساختمان داده است 
همچنین کمیسیون ماده ۱۰۰ نیز به این 

مساله ورود کرده و با حکم قضایی اقدام 
به پلمب این ســاختمان کرده است.وی 
با تاکید بر اینکه متاسفانه با کاربری های 
اشــتباه از یک ســاختمان ناایمن جان 
مردم و کسبه را به خطر میاندازند. بیان 
کرد: برای ایمن ســازی نقاط ایمن باید 
دادستانی ورود کند. رفع خطر ساختمان 
هــای ناایمن به معنای پلمب کردن این 
مجموعه ها نیســت بلکه به معنای ایمن 
سازی این مجموعه هاست و باید کارهای 
بازدارنده را در شهر تهران در حوزه ایمنی 
افزایــش دهیــم و اصنــاف و وزارت کار 
نسبت به وضعیت ساختمان های صنف 
ها ورود کنند و مانند شهرداری کار خود 

را به درستی انجام دهند.

ساختمان 153،جز 129 ساختمان 
ناایمن تهران نبود اما ....

با این حال اما علیرضا زاکانی، شــهردار 
تهران نیز با حضور در محل آتش سوزی 
ســاختمان ۱۵۳ با تاکیــد بر اینکه این 
ساختمان قبلا اخطار آتش نشانی گرفته 
بود اما جزو ساختمان های ناایمن ما نبود 

بلکه جزو ســاختمان هایی بود که نیاز به 
سلســله اقداماتی داشته که این اقدامات 
ســطح ایمنــی را افزایش مــی داد، می 
افزاید: این ســاختمان تخلفاتی داشته 
که کمیســیون مــاده ۱۰۰ درخصوص 
تغییرکاربــری آن ضمن محکومیت در 
ســال ۹۸ رای را صادر کرده و ما امســال 
اعمال رای را انجام دادیم و ساختمان را 
پلمــب کردیم.وی ادامه می دهد: مالک 
فک پلمب کرده بود که پس از فک پلمب 
به دســتگاه قضایی شکایت کردیم و در 
مســیر برخورد قضایی قرار داشــته که 
چنین اتفاقــی روی داد. یعنی تخلفات 
ســاختمان محرز اســت و این اتفاق رخ 

داده است. 

اصناف و وزارت کار پای کار بیاید
علیرضا نادعلی، سخنگوی شورای شهر 
تهران در مورد وضعیت ســاختمان های 
ناایمــن شــهر تهران مــی گوید: دقت 
داشــته باشــید که این ۱۲۹ ساختمان 
ناایمن مالکانی دارد و اصناف نیز در این 
ســاختمان ها فعال هستند و شهرداری 

تهران وظایف خود را انجام داده اســت 
امــا باید اصناف و وزارت کار نیز پای کار 
بیایند و همه باید در این زمینه احساس 
مســئولیت کنند و بارها شــده است که 
وقتــی بحث پلمب یک مجموعه ناایمن 
به میان می آید با مســئله عدم اشــتغال 
کارگــران در ایــن مجموعه ها موضوع 
مســکوت می ماند که لازم است در این 
زمینه همه دســتگاه ها پــای کاربیایند 
چراکه همه مســئولان دغدغه معیشت 
مــردم را درک کرده و قطعا نمی خواهند 
خللــی بــه آن وارد کننــد امــا ایمنی 

ساختمان ها نیز امرمهمی است.

مقصران حریق ساختمان 153 تحت 
پیگرد قضائی قرار می گیرند

این حریق پای دادســتانی تهران را نیز 
بــه خیابان بهار بــاز کرد و صالحی پس 
از اســتماع گزارش مسئولین شهرداری 
تهــران اعلام می کنــد: در رابطه با این 
آتش سوزی پرونده قضایی تشکیل شده 
اســت و گــزارش نهایی حادثه به اطلاع 
افــکار عمومی خواهد رسید.دادســتان 
تهــران بیان می کند: مالک ســاختمان 
از پارکینــگ به عنوان انباری اســتفاده 
می کــرده که به دلیــل نامعلومی دچار 
حریق شــده است. این بخش ساختمان 
به علت تغییر کاربردی پلمب شــده بود 
که بعد از مدتی فک پلمب شــده اســت 
که باید بررســی شــود علت فک پلمب 
چه بوده اســت. در صورت اثبات تخلف 
در رفع نواقص و فک پلمب ســاختمان 
مقصــران تحــت پیگرد قضایــی قرار 
می گیرند.دادســتان تهــران در رابطه با 
علت وقوع حادثه اعلام می کند: مطابق 
اعلام کارشناســان به دلیل دمای بالای 
آتش در محل آتش ســوزی فعلا امکان 
اعلام دقیق علت آتش سوزی وجود ندارد 
اما پرونده قضایی در مورد این حادثه در 
دادســتانی تهران نیز تشکیل شده است 

و موضوع در حال بررسی است.

7جامعه
رئیس کنگره پزشکی مبتنی بر سبک زندگی 

ح کرد؛ سالم مطر

گیر عامل  بیماری های غیر وا
70 درصد مرگ  و میرها

رئیس اولین کنگره پزشــکی مبتنی بر ســبک 
زندگی سالم در نشست خبری این کنگره، گفت: 
بیماری های غیرواگیــر عامل ۷۰ درصد مرگ 
و میرها هســتند که ماننــد بیماری های واگیر 
صــدای زیادی ندارند. ایــن بیماری ها متاثر از 
سبک زندگی غلط، روابط اجتماعی، استرس ها، 
تغذیه و... هســتند. به عنوان مثال بیماری های 
قلبی به تنهایی ۱۹ درصد از کل مرگ و میرها را 
شامل می شوند اما کاملا با اصلاح سبک زندگی  
قابل پیشگیری هســتند.دکتر مسعود حبیبی 
افزود: ما در جهاد دانشــگاهی در پژوهشــکده 
زخم مطالعاتی انجام دادیم و دیدیم مرگ و میر 
ناشی از زخم مزمن به تنهایی معادل مرگ ومیر 
سرطان است و بار مالی زیادی هم به همراه دارد. 
بر این اساس گروه پزشکی مبتنی بر سبک زندگی 
در جهاد دانشــگاهی یکی از فعالیت های خود را 
بر این گذاشــته اســت که برای آگاهی بخشی و 

آموزش جامعه و کادر درمان فعال تر باشد.

رئیس پلیس راهور فراجا اظهار کرد:

پیش بینی افزایش 20 درصدی 
سفرها در نوروز 1402

رئیس پلیس راهور فراجا با اشاره به پیش بینی 
افزایــش ۲۰ درصــدی ترددها و مســافرت در 
نــوروز ۱۴۰۲ گفــت: در نوروز ۱۴۰۱، ۱۶ هزار 
و ۷۰۰ نفــر در تصادفــات جان باختند که باید 
تــلاش کنیــم این آمار در ســال جدید کاهش 
یابد.ســردار کمال هادیانفر در جلســه کمیته 
هماهنگی طرح های ویژه ترافیکی نوروز ۱۴۰۲ 
اظهار داشــت: نیروهای پلیــس راهور در همه 
فصول و مناســبت ها در قالب طرح های مختلف 
برای ارائه بهترین خدمات و با ایثارگری فراوان 
در صحنه هســتند.وی بــا بیان اینکه ماموریت 
پلیــس راهور ارائه خدمات شــبانه روزی برای 
رفاه و ســلامت جان مردم اســت و تعطیل بردار 
نیســت، افزود: باید ســعی کنیم سفری ایمن با 
کمترین حوادث را رقم بزنیم چون امســال هم 
پیش بینی می شــود در ایام عید عده زیادی از 
مردم در ســفر باشــند.به گفته سردار هادیانفر 
در نوروز ۱۴۰۱ در محورهای شــمالی کشــور 
۸۰ درصــد تصادفــات منجر به مرگ عابر پیاده 
و موتور ســوار شــده است.رئیس پلیس راهور با 
تاکید بر رعایــت مقررات راهنمایی رانندگی و 
نــکات ایمنی توســط رانندگان گفت: اگر همه 
سرنشــینان خودرو در کشور از کمربند ایمنی 
اســتفاده کنند، حــدود ۶۰ درصد مرگ و میر 
ناشــی از تصادفات جاده ای کاهش می یابد.وی 
افزود: در کشورهای توسعه یافته که موفقیتی در 
حوزه کاهش تصادفات داشتند، شاهد تبلیغات 
رســانه ای نیستیم اما قوانین به شدت بازدارنده 
و بسیار سنگین است. در برخی کشورها میزان 
جریمه رانندگی تا سه هزار یورو است و در برخی 
نیز باید خودرو راننده فروخته شــود تا خسارت 
دولت پرداخت شــود و راننده نیز سلب اجازه از 

رانندگی می شود.

رییس سازمان غذا و دارو اعلام کرد:

 اعتبار 9000 میلیاردی 
برای پرداخت بدهی دارویی 

کز درمانی مرا
رییس ســازمان غذا و دارو با اشــاره به نگرانی 
مراکز درمانی بابت بدهی هایشان به شرکت های 
دارویی و تجهیزات پزشــکی، گفت: در همین 
زمینه، حدود دو هفته گذشته با دستور رییس 
جمهور ۹۰۰۰ میلیارد تومان به ســازمان های 
بیمه گر تخصیص داده شــد و پیشــنهاد ما این 
اســت که سازمان برنامه و بودجه این مطالبات 
را مستقیم از طرق خزانه به شرکت های دارویی 
و تجهیزاتی پرداخت کند تا مشکل  آنها سریع تر 
حل شود؛ چراکه زمان در این زمینه مهم است.
دکتر ســیدحیدر محمدی در نشســت خبری 
سلامت بنیان که به مناسبت برگزاری نخستین 
نمایشــگاه محصولات دانش بنیان در حوزه غذا، 
دارو و تجهیزات پزشــکی برگزار شــد، گفت: 
نخســتین نمایشگاه عرصه دستاوردهای حوزه 
دارو، تجهیزات و ملزومات مصرفی پزشکی، غذا و 
فرآورده های حوزه سلامت در حوزه دانش بنیان 
را برگــزار می کنیم که این نمایشــگاه با هدف 
معرفی شــرکت ها و محصــولات دانش بنیان و 
امکان ظهور و بروز دستاوردهای این شرکت ها 
اســت. ما در تامین فرآورده های ســلامت، دو 
گام بــزرگ تولیــد و عرضــه را داریم. تولید که 
زحمت شــرکت ها اســت و در مرحله عرضه که 
کار ســختی اســت، یکی از تکالیف ما حمایت 
از این شرکت هاســت. البته ما معمولا در حوزه 
عرضه محصولات دخالتی نمی کنیم، اما در حوزه 
دانش بنیان حسب تاکیدات مقام معظم رهبری و 
نام گذاری سال وظیفه ما است که از شرکت های 

دانش بنیان و فن آور حمایت خاص کنیم.

 افسردگی فصلی را 
جدی بگیرید

  جمال شمس، متخصص روان پزشکی 
در برخی از فصول ســال به دلایل نا معلوم 
ممکن است خلق برخی از افراد دستخوش 
تغییراتی شــود، افسردگی فصلی اختلالی 
اســت که معمولا با تغییر فصل به بالاترین 
میزان خود می رسد. به طور کلی افسردگی 
فصلی نوعی اختلال است که در آن فرد در 
دیگر زمان های ســال شرایطی عادی دارد 
ولی در فصلی خاص احســاس اضطراب و 
افسردگی می کند. برای مثال با شروع پاییز 
کوتاه تر شــدن طول روز و کمتر شدن نور 
خورشید احتمال ابتلا به افسردگی افزایش 
می یابد، بنابراین تغییرات خلق مســتقیما 
به تغییرات فصلی مرتبط اســت. تابش نور 
خورشید و ساعت بیولوژیکی بدن که تنظیم 
کننده ترشــح هورمون ها اســت می تواند 
خلق وخو و خواب را تحت تاثیر قرار دهد، 
افرادی کــه با تغییر فصل دچار افســردگی 
می شوند، به هر میزان نور بیشتری دریافت 
کنند زودتر از افسردگی و تنگی خلق رهایی 
می یابند. دقت شــود که تمامی افرادی که 
دچار افســردگی فصلی می شــوند ضرورتا 
مبتلا به اختلال افســردگی نیستند ممکن 
است درصد کمی از افرادی که به یک باره 
با تغییر فصل دچار اضطراب و افسردگی می 
شوند به درمان های مداخله ای نیاز داشته 
باشند. اختلال عاطفی و یا افسردگی فصلی 
افراد را به شــکل های متفاوتی تحت تاثیر 
قــرار می دهد، احتمال تغییر خلق در فصل 
بهار نیز وجود دارد. شیدایی یا مانیا حالتی از 
افسردگی است، در این مدل از اختلال خلق 
که همزمان با فصل بهار آغاز می شود انرژی 
فرد بســیار زیاد می شــود  به شکلی که این 
اختلال با تظاهراتی همانند نشــاط  زدگی، 
تحریک پذیــری، فعالیت بیش از حد، خلق 
بالا به صورت شــادی، خوش بینی افراطی، 
بی قــراری حرکتــی، اشــکال در تمرکز و 
برنامه ریزی های بلندپروازانه دیده می شود. 
در مبتلایــان به بیمــاری دو قطبی، علائم 
مانیا و شیدایی با شروع فصل بهار و اختلال 
افسردگی در فصل پاییز عود می کند. توجه 
شود که علائم و نشانه های افسردگی فصلی 
با اختلال افســردگی دائم شباهت زیادی 
دارد، کاهش انرژی، تغییرات محسوس در 
میزان خواب، میل جنسی، توجه و تمرکز و 
تغییر در میزان اشتها از نشانه های افسردگی 
است. بنابراین تنها فاکتوری که افسردگی 
فصلی را نســبت به سایر اختلالات روانی و 
افســردگی ها  متفاوت می کند، زمان بروز 
افســردگی فصلی است، افسردگی فصلی 
در بازه زمانی خاص در سال عود می کند.

مدیر توانبخشی دانشگاه علوم توانبخشی 
و سلامت اجتماعی:

 معلولان کد خدمتی 
دریافت می کنند

مدیر توانبخشی دانشگاه علوم توانبخشی 
و ســلامت اجتماعی از ارایه کد خدمتی 
)icf( به معلولان و افراد کم توان کشور خبر 
داد و گفت: در استان تهران نیز چهار هزار 
معلول و افراد کم توان خدمات درمانی بر 
اساس نوع و شدت معلولیت خود دریافت 
می کنند.فرهــاد آزادی افزود: icf طرحی 
اســت که معلولان و افراد کم توان تحت 
پوشــش ســازمان بهزیستی طبقه بندی 
شده و هر معلول جسمی، حرکتی، روانی، 
شــنوایی، بینایی، افراد دچار سکته مغزی 
و غیره که در هر طیفی قرار دارند، شدت 
بیماری آنها مشخص شده و بر اساس کدی 
که به آنها ارایه می شود، خدمات درمانی 
دریافت می کنند.البته ســعی داریم این 
طرح بومی شود و هر معلول بر اساس شدت 
بیماری که دارد در شــهر خود از خدمات 
درمانی بهره مند شود.آزادی تصریح کرد: 
این طبقه بندی بر پایه سطح بندی مرتبط 
با ساختار تشریحی، عملکرد فیزیولوژیک، 
تکالیف عملکردی در ســطح فعالیتهای 
روزمــره زندگی، مشــارکت و نیز تعیین 
وسعت و شدت مشکل بوجود آمده، بوده 
و خدمات رســانی به افراد دارای معلولیت 
را تســهیل می کند.مهــرداد نقی خانی، 
سرپرست مرکز توانبخشی اسماء وابسته 
به دانشــگاه علوم تونبخشــی و سلامت 
اجتماعــی نیــز در این زمینه گفت: طرح 
ICF به افرادی که دچار کم توانی ذهنی، 
جسمی، شنوایی، حرکتی و غیره هستند 
کمــک می کند تا خدمــات درمانی را بر 
اساس درجه معلولیت شان دریافت کنند 
و از بلاتکلیفی خارج می شــوند.به عنوان 
مثــال در این طرح که افــراد کم توان بر 
اساس نوع بیماری و شدت آن طبقه بندی 
می شوند، سطح ناتوانی آنها مشخص شده 
و به عنوان مثال به ویلچر یا وســایل دیگر 
نیــاز دارند و ارایه خدمات به آنها آســان 

می شود.

خبر ویژه

رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران از برگزاری سومین تمرین 
امداد هوایی در کلانشهر تهران در زمان بحران خبر داد و از مردم خواست که در 
تاریخ ۱۱ اسفندماه از پرواز بالگردها و هواپیماها در آسمان تهران نگران نشوند.

علی نصیری افزود: ســومین تمرین امداد هوایی در کلانشــهر تهران در زمان 
بحران با هدف ارتقاء سطح آمادگی و هماهنگی ارکان سیستم مدیریت بحران 
کلانشــهر تهران روز پنج شــنبه - ۱۱ اسفندماه با مشارکت بیش از ۱۵ سازمان 

و نهاد تخصصی در ۲۲ نقطه تهران برگزار می شود.
این تمرین بر اساس سناریو یک زلزله فرضی به بزرگای ۷ در مقیاس ریشتر در 

گسل شمال تهران طراحی شده و عنوان آن »تمرین امداد هوایی در کلانشهر 
تهــران در زمان بحران« اســت.وی افزود: تجهیــز و بارگیری هواپیماهای بال 
ثابت و بالگرد؛ برپایی بیمارســتان صحرایی و عملیات تریاژ و انتقال مجروحین 
و مصدومین از جمله کارکردهای پیش بینی شــده و مورد انتظار این تمرین به 
شمار می رود.وی با بیان اینکه این تمرین در چند نقطه از تهران برگزار خواهد 
شــد، گفت: محل های برگزاری این تمرین مختلف اســت، اما با توجه به اینکه 
شاهد پرواز بالگردها و هواپیماها خواهیم بود، مردم از پروازهای انجام شده در 

این روز نگران نشوند.

پرواز بالگردها در آسمان تهران در 11 اسفند؛ 

مردم نگران نشوند

تک خبر

اینفوگرافی 

کی ها  کدام خورا
و عادت های 
غذایی باعث 

بروز عصبانیت 
می شوند؟

تند غذا خوردن، 
استفاده بیش از حد از 

كافئین، نخوردن میوه و 
سبزیجان، زیاده روی در 

مصرف نوشیدنی های 
انرژی زا، حذف كامل 

چربی ها و رژیم غذایی 
نامنظم و سخت از جمله 

خوراكی ها و عادت های 
غذایی است كه شما را 

عصبانی می كند.

مشاور وزیر بهداشت:

 داشتن پزشک خانواده 
برای مردم اجباری نیست

مشــاور وزیر و مدیر کل حوزه وزارتی وزارت بهداشــت اظهار داشت: اجرای پزشکی 
خانواده و نظام ارجاع با جدیت از ســوی وزارت بهداشــت دنبال می شود و قرارگاهی 
نیز در همین زمینه تشــکیل شــده که کارگروه های مختلفی فعالیت دارند و ساختار 
استانی نیز راه اندازی شده است.محمد پورحسینی افزود: برای اجرای بهتر پزشکی 
خانواده و نظام ارجاع نیاز به هماهنگی وزارت بهداشت و دانشگاه های علوم پزشکی 
بود که در اجلاس مشــهد، ۴ کارگاه و کارگروه شــامل تأمین منابع مالی، بهداشت یا 
سطح یک، نظام ارجاع یا سطح دو و همچنین زیرساخت های الکترونیک و فناوری 
اطلاعات تشکیل و مباحث زیادی مطرح و بررسی شد.مشاور وزیر بهداشت تصریح 
کرد: در کارگروه های اجلاس، نظرات دانشــگاه ها اخذ و با مشــارکت فعال معاونین 
وزارت بهداشــت، بررســی شــد. همچنین مباحثی از جمله نقش دارو و تجهیزات و 
نیز پژوهش در اجرای پزشکی خانواده و نظام ارجاع بررسی شد. پزشکی خانواده از 
دی ماه در روســتاها و شــهرهای کمتر از ۲۰ هزار نفر اجرایی شــده و همه در وزارت 
بهداشــت بر اجرای این طرح در سراســر کشــور، تاکید دارند البته اجرای این طرح 
مرحله به مرحله و تدریجی خواهد بود.پورحســینی خاطر نشــان کرد: در اجلاس 
رؤســای دانشــگاه ها و دانشکده های علوم پزشــکی، تجارب، مشکلات، چالش ها و 
راهکارهای اجرای پزشــکی خانواده در دو اســتان فارس و مازندران به تفصیل ارائه 
شد و امیدواریم که با اجرای این طرح، تکالیف برنامه ای را انجام دهیم و در راستای 
تأمین و ارتقای سلامت مردم گام برداریم.وی با بیان اینکه مشوق هایی برای اجرای 
بهتر پزشکی خانواده و نظام ارجاع برای گیرندگان و ارائه دهندگان خدمات در نظر 
گرفته شــده اســت، گفت: پیش بینی می شــود تا دو سال آینده، بخش عمده کشور 
تحت پوشــش اجرای پزشــکی خانواده و نظام ارجاع قرار گیرند، البته مردم اجباری 
برای این طرح ها نخواهد داشــت اما با مشــوق هایی که در نظر گرفته شده امیدواریم 
افرادی که از مســیر ارجاع الکترونیک و پزشــکی خانواده مراجعه می کنند، بتوانند 

خدمات شایسته ای را دریافت می کنند.
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مریم کربلایی-نمایشــگاه ملی مســیر زآینده با حضور معاون علمی، فناوری 
، اســتاندار اصفهان، مدیرعامل شــرکت  و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور
فولاد مبارکه و جمعی از مدیران و مسئولان کشوری و استانی در شهرک علمی 
تحقیقاتی اصفهان به همت فولاد مبارکه و مشارکت 200 شرکت دانش بنیان 

افتتاح شد.
روح الله دهقانی فیروزآبادی، معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس 
جمهور  در جشنواره  مسیر زآینده  در جمع خبرنگاران با اشاره به نقش حمایتی 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری خاطرنشان کرد: 
اقدامــات ایــن معاونت در قالــب برنامه ها و قوانینی مانند قانون جهش تولید، 
برنامه های حمایتی در زمینه های مالیات، ارزیابی مجموعه های دانش بنیان و 
معرفی برای دریافت تسهیلات بانکی صورت می گیرد و مواردی مانند توسعه 

بیمه دانش بنیان و خدمات تامین مالی جدید را نیز در دستور کار داریم
وی افزود: لازم اســت مجموعه های و شــرکت های بزرگ صنعتی مانند فولاد 
در زمینه دانش بنیان، ســرمایه گذاری داشــته باشــند و بخشــی از درآمدها و 

مسوولیت های اجتماعی خود را در این بخش صرف کنند.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهــور با بیان اینکه 
شــرکت هــای بزرگ صنعتی باید با صبوری و بــه معنی واقعی، خطرپذیری 
داشته باشند، اظهار داشت: امروز بزرگترین صنعت فولاد کشور، موتور محرک 
جریان نوآوری است و با نگاه واقع گرایانه و عملیاتی وارد عرصه نوآوری شده 
اســت. دهقانی فیروزآبادی با اشــاره به زنجیره صنایعی مانند فولاد و مواد اولیه 
آن، گفت: نقطه ارزش و ســود خالص برای شــرکت های دانش بنیانی است که 
علــم را بــه فنــاوری و نوآوری تبدیل می کنند. وی با تاکید بر اهمیت ســرمایه 
گــذاری خطرپذیــر در عرصه دانش بنیــان، گفت: با توجه به اینکه فقط حدود 

۱۵ درصد اقتصاد کشــورمان خصوصی اســت، سرمایه گذاری خطرپذیر واقعی 
در آن چندان صورت نمی گیرد. در این میان فقط شــرکت ها و مجموعه های 

بزرگ و موفق مانند فولاد می توانند سرمایه گذاری خطرپذیر داشته باشند.

 جشنواره و نمایشگاه ملی مسیر زآینده 
به منظور تولید با محوریت نوآوری برگزار می شود

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در ادامه برگزاری مراسم  تصریح کرد: در کشور 
ما بیش از ۱۰۰میلیون تن مجوز ایجاد کارخانه وجود دارد که البته تا ۱۳ یا ۱۴ 
سال آینده چالش هایی نظیر مواد اولیه گریبان گیر صنعت فولاد می شود همچنین 
محدودیت های دیگر نظیر انرژی از جمله گاز و افزایش قیمت آن ها نیز مزید بر 
علت می شود. علاوه بر این موضوع حمل ونقل نیز به عنوان پاشنه آشیل صنعت 

فولاد موضوع مهم دیگری است که باید مورد توجه قرار گیرد.
وی در ادامه گفت: در فولاد مبارکه به دنبال تحول در نگاه ها و رویکردها هستیم 
که در حوزه توســعه کمی، فولاد مبارکه ســال ها تلاش کرد تا به ظرفیت نامی 
خود برســد تا به امروز که این شــرکت به بیش از ۱۰میلیون تن تولید فولاد 
در کشــور رســیده است. فولاد مبارکه به دستاوردهای خوبی رسیده ولی سوال 
این اســت که آیا با توجه به رقابت های موجود فولاد مبارکه با ادامه این روند 

می تواند همواره پیشتاز بماند
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه تصریح کرد: جشنواره و نمایشگاه ملی مسیر 
زآینــده بــه منظــور تولید بــا محوریت نوآوری برگزار می شــود تا با افزایش 
همکاری ها و کمک شرکت های دانش بنیان، این اتفاقات مهم در فولاد مبارکه، 
اســتان اصفهــان و کشــور رقم بخورد تا بتوانیم به قطــب نوآوری در منطقه 

تبدیل شویم.

 رویداد مسیر زآینده بسترساز تقویت زیست بوم 
فناوری کشور شود

یحیــی پالیزدار مدیرعامل شــرکت پشــتیبانی و توســعه فنــاوری و نوآوری 
فولاد مبارکه در ادامه افزود: بســیاری از شــرکت های غربی و حتی شــرقی 
مســیر همــکاری و اســتفاده از شــرکت هــای دانش بنیــان را پیموده اند که 
در ایــن راســتا مقــام معظم رهبــری نیز به ایــن موضوع تأکیــد فرموده اند 
 کــه فــولاد مبارکه به عنوان شــرکتی پیشــتاز باید به صــورت جدی تر وارد 
این مقوله شود. پالیزدار بیان کرد: یکی از اقدامات مهمی که در زمینه دانش بنیان 
انجام شد، سرمایه گذاری خطرپذیر بود که با مذاکره با شرکت های دانش بنیان 

برای گسترش همکاری ها در این حوزه صورت گرفت.
وی ادامــه داد: فراینــد کارخانه نوآوری برای ورود به موضوع ســرمایه گذاری 
خطرپذیر تعریف شــده و بر اســاس نیازمندی های داخلی گروه فولاد مبارکه و 
توانمندی های خارج از شرکت، پروژه هایی به کمیته سرمایه گذاری خطرپذیر 
با حضور مدیرعامل فولادمبارکه معرفی شــد. مدیرعامل شــرکت پشــتیبانی 
و توســعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه تصریح کرد: برای غنا بخشــیدن به 
حرکت سرمایه گذاری خطر پذیر، با دانشگاه ها و مراکز علمی و تحقیقاتی کشور 
همکاری ها افزایش یافت و تفاهم نامه و قراردادهایی منعقد شــد. علاوه بر این 
مراکز نوآوری در دانشــگاه ها صنعتی اصفهان نیز ایجاد شــد تا هسته های فناور 
با شدت بیشتری ایجاد شود و از آن ها حمایت کنیم. وی افزود: در رویداد مسیر 
زآینده؛ آشنایی بیشتری بین شرکت ها و مدیران فولاد مبارکه صورت می گیرد 
که باعث توسعه همکاری ها میان شرکت های دانش بنیان و همچنین شناخت 
 نیازهای فولاد مبارکه خواهد شــد و امیدواریم این حرکت ها، بسترســاز تقویت 

زیست بوم فناوری کشور شود.

 توجه فولاد مبارکه به موضوع نوآوری
برخواسته از یک ضرورت و نیاز است

در ادامه این مراســم معاون تکنولوژی فولاد مبارکه خاطرنشــان کرد:امسال از 
سوی مقام معظم رهبری به شعار تولید، دانش بنیان، اشتغال آفرین مزین گردید 
که این جهت گیری در امتداد نامگذاری  ســال های اخیر با محوریت موضوعات 
اقتصادی اســت. لذا فولاد مبارکه به عنوان بزرگترین بنگاه صنعتی کشــور با 
نقش کلیدی در اقتصاد ملی و سهم ۱,۵ درصدی در تولید ناخالص داخلی، در 
راســتای عمل به منویات ایشــان از ابتدای سال با رویکردهای جدید، مجموعه 

اقداماتی در توسعه روابط خود با شرکت های دانش بنیان اتخاذ نمود.
 محمــد ناظمــی هرندی تصریح کرد: توجه فــولاد مبارکه به موضوع نوآوری، 

برخواسته از یک ضرورت و نیاز است.
وی تصریح کرد:صنعت فولاد مانند لوکوموتیوی اســت که واگن های متعددی 
بــه آن متصــل بــوده و زنجیره ای از شــرکت ها با یکدیگــر حرکت می کنند تا 
هدف گذاری انجام شــده محقق شــود. مجموعه زیادی از شــرکت ها در عمر 
پربرکت سی ســاله فولاد مبارکه، کمک کردند تا این شــرکت که برای تأمین 
نیازهای معمول فولادی کشــور به وجود آمده بود امروز به یکی از بزرگ ترین 

بنگاه اقتصادی کشور تبدیل شود
وی گفت: استراتژی رشد در فولاد مبارکه در افق ۱۴۱۰ بر دو پایه اساسی بنا 
نهاده شده و مبتنی بر آن، فولاد مبارکه نوآور و فولاد مبارکه پایدار هدف گذاری 
شــده اســت. با توجه به نوآوری به معنی جامع آن، یعنی نوآوری در محصول، 
نــوآوری در فراینــد، نوآوری در زنجیره تأمین و نوآوری در کســب وکار، تحقق 
مأموریت های فولاد مبارکه در دسترس خواهد بود و در این راه، نقش شرکت های 

دانش بنیان و نهادهای علمی و پژوهشی بسیار کلیدی است..

احتمال درمان بیماران HIV با سلول های بنیادی تا 10 سال آینده
مردی برای درمان سرطان خود تحت پیوند سلول های بنیادی قرار گرفت، شواهد 

قوی نشان می دهد که این روش HIV او را نیز درمان کرده است.
 این بیمار که مردی ۵۰ ساله است، زمانی که برای درمان سرطان خون تحت 
پیوند ســلول های بنیادی قرار گرفت، HIV مثبت بود. این روش به طور موثر 
سیســتم ایمنی جدیدی را به او داد.اکنون، محققان گزارش می دهند که این 
بیمار چهار ســال اســت که داروهای HIV را قطع کرده اســت و هیچ نشانه ای از 
باقی ماندن ویروس در بدنش وجود ندارد.کارشناسان در مورد اعلام این روش به 
عنوان یک درمان قطعی محتاط هستند، زیرا HIV با ترفندهای زیادی در تلاش 
برای زنده ماندن است.به گفته دکتر بیورن جنسن، رئیس بخش بیماری های 

عفونی در بیمارســتان دانشــگاه دوسلدورف در آلمان، در عین حال، همه چیز 
امیدوارکننده به نظر می رسد.جنســن گفت: بیمار به مدت چهار ســال مصرف 
تمام داروهای ضد ویروســی را متوقف کرده اســت، و هیچ مدرکی دال بر وجود 
اچ آی وی در بدن او وجود ندارد.او گفت: بیشــتر کارشناســان این وضعیت را 
یک درمان می دانند.این مرد که به عنوان بیمار دوســلدورف شــناخته می شود، 
ســومین موردی اســت که در گزارشات پزشکی گزارش شده است. اولین مورد 
تقریباً ۱۵ سال پیش در مجله پزشکی نیوانگلند مطرح شد، زمانی که پزشکان 
پرونده بیمار برلینی را شــرح دادند. بیش از یک دهه بعد، تیم پزشــکی دیگری 
گزارش دادند که به عقیده آنها دومین درمان HIV در فردی که بیمار لندنی نام 

داشــت، اتفاق افتاده اســت.هر سه مرد به پیوند سلول های بنیادی نیاز داشتند 
زیرا سرطان خون داشتند و گزینه های درمانی دیگری نداشتند. اما یک احتمال 
ثانویه نیز وجود داشــت: پیوند ممکن اســت با HIV آنها نیز مقابله کند.جنسن 
تاکید می کند: هیچ کس پیشــنهاد نمی کند که پیوند ســلول های بنیادی به 
یک درمان HIV تبدیل شــود. این یک روش پرخطر اســت که می تواند عوارض 
مرگباری داشــته باشــد و تنها زمانی باید انجام شــود که بیمار مبتلا به سرطان 
خون مرگبار باشــد.او گفت: ما امیدواریم که یافته های این درمان و چند مورد 
دیگر از درمان HIV، از تحقیقات آینده برای توسعه استراتژی های کم خطرتر 

و کاربردی تر برای درمان HIV حمایت کند.

دره خزینه لرستان؛ دریچه علم

گرند کانیون ایران 

در میانه هــای جــاده پلدختر به اندیمشــک 
و در همســایگی روســتای خزینــه، یکــی از 
شــگفت انگیزترین دره های ایــران قرار دارد؛ 
دره ای عمیــق که صخــره ای مرتفع از دل آن 
بیرون زده است. این صخره طی میلیون ها سال 
بر اثر فرسایش خاک به صورت لایه های رسوبی 
درآمده و رودخانه ای به شــکل نعل اسب آن را 
احاطه کرده اســت. خوب اســت بدانید که دره 
خزینــه پلدختر در ۴۰ کیلومتری شهرســتان 
پلدختر قرار داشته و فقط ۱۳۶ کیلومتر با شهر 
خرم آباد فاصله دارد. همچنین فاصله این دره تا 
دیگر شــهرهای استان لرستان مثل اندیمشک 
و دره شهر به ترتیب ۷۳ و ۷۰ کیلومتر است. 

جاذبه های گردشگری دره خزینه لرستان
همــان طور که می دانیــد دره خزینه یکی از 
ظرفیت های مهم گردشــگری استان لرستان 
بــوده و جای جای آن پر اســت از جاذبه های 
گردشــگری. در ایــن منطقــه حتی می توان 
از ســاده ترین چیزهــا لذت بــرد. مثلًا کافی 
اســت بالای دره خزینه بایســتید؛ اما این یک 
ایستادن ساده نیست. با ایستادن بالای این دره 
گویی بر بالای یک آســمان خراش ۲۹ طبقه 
ایســتاده اید و رودخانه ای خروشان زیر پاهای 
شــما در جریان اســت. حال تصور کنید که 
گوش سپردن به صدای جریان آب، چه لحظات 
دل نشــینی را برایتان به وجود می آورد. با ما 
باشــید تا با گوشــه ای از تفریحات این منطقه 

سرسبز آشنا شویم.

گردشگری

رونمایی فیسبوک از نسخه 
CHAT GPT پیشرفته

فیسبوک از نســخه جدید هوش مصنوعی مورد 
 GPT Chat استفاده خود در برنامه هایی مانند

رونمایی کرد.
متا، مالک فیســبوک روز جمعه از نسخه جدید 
هوش مصنوعی مورد استفاده خود در برنامه هایی 
مانند GPT Chat رونمایی کــرد و گفت که به 
محققان این امکان را می دهــد تا راه حل هایی 

برای خطرات احتمالی این فناوری بیابند.
 LLaMA متا نرم افزار هوش مصنوعی خود به نام
را مدلی کوچک تــر و با عملکــرد بهتر توصیف 
کرد که برای کمک به پژوهشــگران در پیشبرد 
کارشان طراحی شده است، چیزی که می تواند 
به عنوان انتقادی پنهان از تصمیم مایکروسافت 
برای انتشار گسترده این فناوری در نظر گرفته 
شــود. برنامه نویسی مخفیانه پشــتیبانی شده 
توسط مایکروســافت،  توانایی ایجاد متون بی 
نقص مانند مقاله یا شــعر، تنها در چند ثانیه با 

استفاده از فناوری را دارد.
فناوری LLM بخشی از زمینه آن به عنوان هوش 
مصنوعی مولد شــناخته می شود که همچنین 
شــامل توانایی عمل بر روی تصاویر، طرح ها یا 
کدهای برنامه نویسی تقریباً فوری بر اساس یک 

درخواست ساده است.
 ،OpenAI مایکروســافت همکاری خود را بــا
خالقــان ChatGPT تعمیــق کــرد و در اوایل 
ماه جاری اعلام کرد که این فنــاوری در موتور 
 Edge و همچنیــن مرورگر Bing جســتجوی

یکپارچه خواهد شد.
گوگل با مشاهده یک تهدید ناگهانی برای تسلط 
خود بر موتورهای جســتجو، اعــلام کرد که به 
زودی زبان هوش مصنوعی خود را با نام Bard راه 

اندازی خواهد کرد.
با این حال، گزارش های مربوط به آسیب پذیری ها 
در ارتباطــات بــا ربــات چــت موتــور بینگ 
مایکروســافت، از جمله تهدیدات و صحبت در 
مورد تمایل به ســرقت کد هســته ای، به طور 
گسترده منتشر شد و این تصور را ایجاد کرد که 
این فناوری هنوز آماده نیست.متا خاطرنشان کرد 
که اگر محققان بتوانند دسترسی به این فناوری 
گران قیمت را بهبود بخشــند، این مشکلات که 
هوش مصنوعی از طریق ربات های چت نشــان 
داده است و برخی آن را به توهم تشبیه کرده اند، 

بهتر می توان برطرف کرد.

عکس روز 
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